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Печеливш
Георги колев

Губещ
Уесли Снайпс
 

 Георги Колев окончателно става председател на Върховния 
административен съд, след като президентът издаде указ 
за назначаването му. Колев беше избран от Висшия съдебен 
съвет миналия понеделник с единодушие. Изборът му проте-
че с множество критики от съдийските среди и неправител-
ствения сектор, защото той беше единственият кандидат 
за поста и заради скандалите с имущественото му състояние.

Американският съд осъди актьора на три години лишаване 
от свобода заради данъчни престъпления. През април 
холивудската звезда беше признат за виновен, че умишлено 
не е декларирал част от приходите си за периода 1999-2001 г. 
Оттогава актьорът е на свобода срещу гаранция. Снайпс е 
обвинен, че не е декларирал приходите си, с което е ощетил 
държавата с около 15 млн. USD. 

Мнения

По темата  “Стара 
планина” е на път да се 
освободи от държавата"  

Ами нищо няма да остане 
от стандарта, то е ясно. 
Омръзнало им е на тези 
“крупни” производители 
на ментета, това също е 
много ясно. Те не са свикна-
ли да работят прозрачно и 
отговорно. И купувачите 
са виновни. Те разполагат с 
най-големия коз. 

Бърдоквата 
 

По темата "има видим 
спад на доверието към Бо-
рисов и цветанов според 
“Галъп”

Като казвате, че няма 
спад, защо не дадете 
аргументи. “Няма спад” и 
“дрън-дрън” не звучи много 
убедително. Вече, ако обяс-
ните какво се подобри за 
повече от година управле-
ние на ГЕРБ, е нещо друго.  

Petit.Juli

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Руска компания иска 
да придобие “Марица 
Изток 3”. “Интер 
РАО” води преговори 

с италианската компания 
Enel.

2 Плевнелиев: Общо 
1600 постройки 
са незаконни. Тази 
седмица започва 

събаряне на обекти край 
язовир “Искър”.

3 България с минима-
лен дял във финан-
сирането на ПРО. 
Все още не се знае 

дали ще има елементи от 
системата в страната ни.

С данъчни на нощен клуб
Лятото отдавна свърши. Хо-
телите, ресторантите и баро-
вете по морето вече не работят. 
На данъчните нещо им доскуча. 
Тъй като няма какво да прове-
ряват по Българското Черномо-
рие, а и вече заснеха къщите на 
богатите, сега се насочиха към 
столичните заведения. И докато 
хората се забавляват в петък и 
събота, ревизорите са на работа. 
Явно данъчните чак сега се 
сетиха, че барове и дискотеки 
има не само по морето, но и в 
столицата. И установиха цяла 
серия от нередности. От шестте 
най-големи заведения в София 
в четири са открити сериозни 
данъчни нарушения, а в две от 
тях има пропуски. За пореден 
път данъчните са установили, 
че при проверките 8 пъти се 
е качил оборотът на столичен 
фолк клуб. 

От НАП са категорични, че 
88% от всички дискотеки 
и развлекателни заведения 
в страната укриват част или 
целия си оборот. Преди време 
стана ясно, че търговците крият 
80% от оборота си.   За никого 
не е тайна, че у нас масово се 
крият доходи и не се декларират 
обороти. Това вече не е новина. 

Примери за укриване на оборо-
ти много. Ето една съвсем кон-
кретна и реална случка от тази 
неделя. Влизам в малък магазин 
за хранителни стоки. Купувам 
няколко неща и както можете да 
се досетите, продавачката хич и 
не помисля да ми даде фиска-
лен бон. Е, аз съм от нахалните 
и затова си искам. Продавачката 
ме гледа лошо - как е възможно 
да искам касов бон. И изведнъж 
уверено ми казва: “Не мога да 
ви дам фискален бон, защото 
апаратът ми не работи.” Не 
мога да повярвам на ушите си. 
Тя продължава: “В неделя не 
работим и затова апаратът е 
изключен, но ако искате, мога 
да ви напиша на ръка касова 
бележка”, предлага охотно тя. И 
така в неделя пред данъчните тя 
не работи, но реално магазинът 
е отворен. А пък, ако се появи 
данъчен инспектор, оборотът 
в неработния ден неделя ще 
скочи 5 пъти, ако не и повече. 
Същото се случва с баровете, 
дискотеките и другите търго-
вци.

Преди България да въведе 
плоския данък, много иконо-
мисти твърдяха, че като стане 
корпоративният данък нисък, 

всички ще го плащат. Е, сега 
налогът е нисък, а фирмите 
продължават масово да крият 
обороти. И докато преди кри-
зата ръстовете бяха сериозни и 
компаниите с всякакви хватки 
гледаха печалбата да остане за 
собствениците, сега картината е 
друга. Този път крият оборо-
ти с извинението, че е криза. 
Трудно се правят пари и затова 
и малкото, което изкарат, няма 
да дадат на държавата. Масо-
во обороти крият малките и 
средните фирми. Големите пък, 
защото там мащабът е друг. Те 
са намерили по-хитри схеми да 
не плащат данъци. Регистрира-
ни са в офшорни зони.

Винаги ще има фирми, които 
ще се опитват да не плащат 
данъци. Затова контролът и 
глобите трябва рязко да се 
увеличат. Това е и ролята на 
данъчната администрация. 
Трябва да има някой, който да 
следи дали се спазват правилата 
на играта. От НАП не може да 
очакват, че фирмите, вместо да 
си гледат корпоративния инте-
рес, ще работят, за да плащат 
на държавата. Всеки трябва да 
гледа бизнесът му да се развива. 
Приходната агенция също. 

От НАП 
не може да 
очакват, че 

фирмите, вместо 
да си гледат 
корпоративния 
интерес, ще 
работят, за 
да плащат на 
държавата

коментар

Биляна Вачева
biliana.vacheva@pari.bg
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Нова такса 
ще ограНичи 

броя На
иНвеститорите 

в зелеНа
еНергия

Проектозаконът за възобновяемите 
енергийни източници предвижда 

фирмите да плащат такса от 25 
хил. EUR за всеки мегават заявена 
мощност. Целта на държавата е да 

отсее сериозните от спекулативните 
инвеститори

▶ 8-9

РЕдАКцИОНЕН ЕКИП
Зам. главен редактор
Иван БЕдРОВ - 4395838
ivan.bedrov@pari.bg
държаВно УПраВление
Филипа РАдИОНОВА - 4395866 
philippa.radionova@pari.bg
Мила КИСьОВА - 4395863 
mila.kisiova@pari.bg
дарина ЧЕРКЕзОВА- 4395877 
darina.cherkezova@pari.bg
Красимира ЯНЕВА - 4395876 
krasimira.yaneva@pari.bg
Ани КОджАИВАНОВА - 4395845 
ani.kodzhaivanova@pari.bg

НАцИОНАлЕН БИзНЕСВСЕКИдНЕВНИК
www.Pari.bg
ул. КНЯз БОРИС I №161
София 1202
e-mail: office@pari.bg   
информация: 4395800
издава
Бизнес Медиа Груп EАд, 
част от Bonnier Business Press

иЗПълниТелен дирекТор и 

ГлаВен редакТор   

лилия АПОСТОлОВА  

4395802

lilia.apostolova@pari.bg

Мениджър реклаМа 

Станислава АТАНАСОВА

 4395851  

stanislava.atanasova@pari.bg

коМПании и ПаЗари
Георги АНдРЕЕВ - 4395825
georgi.andreev@pari.bg
Мирослав ИВАНОВ - 4395894
miroslav.ivanov@pari.bg 
Атанас ХРИСТОВ - 4395818 
atanas.hristov@pari.bg
Георги ГЕОРГИЕВ - 4395868 
georgi.georgiev@pari.bg

Тенденции
Биляна ВАЧЕВА - 4395866 
biliana.vacheva@pari.bg
Радостина МАРКОВА - 4395860 
radostina.markova@pari.bg

Христо лАСКОВ - 4395841 
hristo.laskov@pari.bg
Елена ПЕТКОВА - 4395857 
elena.petkova@pari.bg
Радослава дИМИТРОВА - 4395823 
radoslava.dimitrova@pari.bg

Pari.bg 
Мария ВЕРОМИРОВА - 4395865 
maria.veromirova@pari.bg
Иглика ФИлИПОВА - 4395867
iglika.philipova@pari.bg
Елина ПулЧЕВА - 4395877 
elina.pulcheva@pari.bg
Марина узуНОВА - 4395864 

marina.uzunova@pari.bg
фоТоредакТор 
Марина АНГЕлОВА - 4395879
marina.angelova@pari.bg
докУМенТация - 4395884
реклаМа  -  4395872, 4395891  
факс  4395826
аБонаМенТ и раЗПроСТранение 
4395835, 43 95 836
СчеТоВодСТВо - 4395815
ПечаТ: Печатница София ЕООд
ISSN 0861-5608



редакционна    3    
Понеделник 22 ноември 2010  pari.bg

Подкрепа за горите

Проверяват два месеца задлъжнели фирми, 
които ще сменят собственика си

ромите остават без компании

Задълженията  
на фирми към  
НАП са  
1.8 млрд. лв. 

Двумесечна проверка на 
собствеността на фирми-
те, които ще сменят соб-
ствениците си, ще прави 
Националната агенция за 
приходите (НАП). Ако 
бъдат установени голе-
ми задължения, прехвър-
лянето на собствеността 
няма да се позволява. То-
ва предвиждат предложе-
ните от Министерството 
на финансите промени в 
Данъчно-осигурителния 

кодекс, които скоро ще се 
гледат на второ четене в 
парламента. 

С промените ще се из-
бегне често прилаганата 
практика, при която фирми 
с огромни задължения се 
прехвърлят към неплатежо-
способни лица. 

Лошите примери
В подобен скандал беше 
намесена и една от би-
вшите фирми на братя 
Диневи - “Венид Яхт”. Тя 
стана собственост на 58-
годишен безработен мъж, 
който трябва да погаси 
дълговете й, които са око-
ло 10 млн. лв. Сделката 

по прехвърлянето станала 
няколко месеца след ка-
то братя Диневи продали 
своя дял в дружеството на 
своя съдружник. 

начин за  
спасение
Промените в Данъчно-
осигурителния кодекс са 
необходими, тъй като дър-
жавата все още не може да 
събере вземанията си, зая-
ви финансовият министър 
Симеон Дянков, който в 
събота проведе срещи с 
представители на мест-
ния бизнес в Карлово и 
Сопот. По думите му към 
момента задълженията на 

фирми към НАП са 1.8 
млрд. лв. 

Финансовият министър 
уточни, че за тази година 
са изчистени 1.36 млрд. 
лв. задължения по цен-
тралния бюджет, които са 
се трупали в предходни-
те години. Това обаче не 
променя равнището на 
междуфирмената задлъж-
нялост, която си остава 
твърде висока, твърди 
Дянков. Преди да се кри-
минализира умишленият 
фалит на фирми, трябва 
да се проучат и други 
възможни механизми за 
контрол, смята финансо-
вият министър. 

В броя четете още

MasterCard 
въвежда  
система за 
безконтактни 
плащания

Пазари ▶ 14

цитат

 Няма причина да вдигаме 
цените повече от 10% 

където и да било

Число на деня

20
млн. EUR кредитна линия отпусна Банката за развитие 

към  Съвета на Европа на Българска банка за развитие 
(ББР). Парите ще се използват за финансиране на малки и 
средни предприятия у нас

▶

 ангел Семерджиев, председател на Държавната комисия за 
енергийно и водно регулиране, пред БНР за цените на газа и водата

коалицията “За да остане природа в България” организира шествие в защита 
на българската гора. Според протестиращите държавните гори в защитените 
територии и национални паркове като Витоша, рила и Пирин ще може да ста-
ват частни заради проектозакона за горите, който мина на първо четене в нС 

▶

През 2010 г. са изчистени 1.360 млрд. лв. задължения 
по централния бюджет, които са се трупали в пре-
дходните години, съобщи Симеон дянков

▶

Бизнесът 
дискриминира 
младите хора, 
казва Матео 
Бонифачо

Работа  ▶ 22-23

СНимка БоБи ТошЕв

СНимка маРиНа аНгЕлова
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Доскоро работата на ор-
ганизациите за оползо-
творяване на отпадъци от 
опаковки беше едва ли не 
забулена в тайнственост. 
Всички  твърдяха, че си 
изпълняват целите за съ-
биране и рециклиране на 
отпадъци. Конкретните 
данни за отпадъците оба-
че можеше да видят едва 
на следващата година в 
отчетите им за екоминис-
терството. Текущите данни 
винаги бяха придружени с 
думички “около” еди-кол-
ко си милиона лева, тона 
и т.н. 

През май тази година 
екоминистерството отне 
лицензите на 2 организа-
ции - “Реко пак” и “Импакт 
корпорейшън”. Проверки 
се правят през няколко ме-
сеца. Това дисциплинира 
организациите да се стара-
ят да работят по-добре, а не 
само да стъкмяват отчетите 
си за проверяващите. По-
следната проверка е била 
през септември - октом-
ври, а резултатите ще бъдат 
обявени в края на месеца, 
обявиха от екоминистер-
ството. 

Без печалба,  
но на пазара
След слуховете, че може 
да има фалити в бранша, в 
който организациите нямат 
право да формират печал-
ба, те започнаха все пак 
да имат по-пазарно пове-
дение. За да оцелеят или 
да запазят позициите си, 
компаниите намалиха так-
сите за пуснатите на пазара 
опаковки.

Намаляване  
на цените
Проверка на в. “Пари” показ-
ва, че някои от най-големите 
организации за оползотворя-

ване са намалили продукто-
вите такси. Най-голямата 
организация “Екопак Бълга-
рия” АД е намалила тарифа-
та за килограм пластмасови 
опаковки с 4 стотинки до 21 
стотинки в началото на  годи-
ната в сравнение с предход-
ната. А от 1 октомври цената 
е вече около 18 стотинки. 
При втората по големина 
организация “Екобулпак” АД 
цената в началото на 2010 г. 
е 25 стотинки за килограм 
опаковка. Компанията обаче 
предлага отстъпка от 30%, 
с което цената пада до 17.5 
стотинки. Приблизително съ-
щата е цената след прилагане 
на отстъпки и в “Рекопак”. 
Тя е около 12 пъти по-малка 
от таксата, която трябва да 
се плати в Предприятието за 
управление на дейностите по 
опазване на околната среда 
(ПУДООС) от 2.12 лв. за кг. 
Там се плаща, когато фирма-
та не е избрала оползотворя-
ваща организация.  

още отстъпки
Намаляването на цените 
за пуснатите на пазара 

Намаляване на таксите и 
допълнителни отстъпки трябва 
да мотивират членовете им да 
плащат за опаковките  

Нашите членове си плащат редовно так     сите
Работим в 100 общи-
ни в страната. Има 
вероятност да излезем 
от 5 общини до края на 
годината. Това са Кър-
джали, Момчилград, 
Любимец, Харманли 
и Ивайловград. В тези 
общини по силата на 
договорите ни ние 
работим с подизпълни-
теля “Титан клийнър”, 
но не сме доволни от 
работата на тази фирма. 
Затова искахме да сме-
ним подизпълнителя. 

Общините обаче 
решават, че е по-добре 
да си прекратят дого-
ворите с нас. В София 
чистим в 4 района 
- “Триадица”, Обори-

Ще пре-
изпълним 

целите си за 
събиране и ре-
циклиране на 
отпадъци за  
2010 г.

ще”, “Красно село” и 
“Средец”. За разлика 
от другите организации 
за оползотворяване на 
отпадъци от опаковки 
ние не сме изтеглили 
и един контейнер. 
Нашите контейнери 
са почистени, с нови 
капаци и т.н. 

1400 фирми ни за-
плащат такси. Ние 
нямаме проблем с пла-
щанията от тях, защото 
имаме големи корпора-
тивни клиенти. Освен 
това правим и отстъпки 
- 10% при плащане 
в срок на дължимата 
сума. Ако през цялата 
2010 г. са си плащали 
навреме, в края на 

януари ще им начислим 
допълнителна отстъпка 
от 10%, която ще им  
върнем през февруари.  

От 1 октомври средно 
с 20% намалихме це-
ните на продуктовите 
такси. Това е втората 
им редукция. По-рано 
през февруари 2010 
г. намалихме цените 
с около 19 на сто.  За 
9-месечието приходите 
от пуснати на пазара 
опаковки 85 000-90 000 
тона са около 12 млн. 
лв. Миналата година 
сумата беше по-голя-
ма, но и отпадъците от 
опаковки бяха повече. 
Плюс това нямахме 
намаляване на цените 

Опаковъчен материал  Тарифа                     Тарифа                                                  Тарифа 

Стъкло	 	 0.07	 																							0.063	 	 0.06

Пластмаса	 	 0.25	 																							0.213	 	 0.183

Хартия	и	картон	 	 0.16	 																								0.144	 	 0.13

Метали	 	 0.05	 																								0.045	 	 0.041

Алуминий	 	 0.20	 																									0.180	 	 0.144

Композитни	 	 0.30	 																									0.270	 	 0.216

Дървесина	 	 0.10	 																							0.085	 	 0.068

Други	 	 0.36	 																								0.324	 	 0.233

▶ Месечни такси на “Екопак” за 
пуснати на пазара опаковки* (в лв./кг) 

*Тарифите	са	без	ДДС.

за 2009 г. за 2010 г. след 1.10.2010 г.

 Тодор Бургуджиев, изпълнителен директор на “екопак България” ад

опаковки обаче не е един-
ственото средство за мо-
тивиране на фирмите да 
си плащат навреме. “При 
подаване на справките за 
пуснатите на пазара опа-
ковки в срок предлагаме 
търговска отстъпка в раз-
мер на 20% от дължимата 
сума. При заплащане на 
фактурите в срок предлага 
допълнителна отстъпка от 
10%”, обясни прокуристът 
на “Екобулпак” Милен Ди-
митров.

“Екопак" възстановява 
10% от фактурната стой-
ност на всички клиенти, 
подали отчетите си и запла-
тили месечните си вноски 
в срок до 25-о число на 
месеца, следващ отчетния”, 
пише в сайта на органи-
зацията. Освен това при 
редовно спазване на ан-
гажиментите по договора 
клиентите могат да се въз-
ползват от програмата за 
лоялност - възстановяване 
на 10% от общата стойност 
на месечните фактури. Су-
мата ще бъде изплатена от 
“Екопак” след приключва-

не на отчетната година (31 
януари 2011 г.). Отстъпки-
те, които “Репак” предлага, 
са 25 на сто при подаване 
на справки в срок и още 5% 
при заплащане навреме. 

оплачи се, за да  
ти платят
През миналата година 
около 600 фирми са били 
нередовни платци към ор-
ганизациите, съобщиха от 
Министерството на околна-

та среда и водите. На всеки 
3 месеца организациите по 
оползотворяване трябва да 
представят на МОСВ спи-
сък на лицата, които не са 
заплащали лицензионните 
си възнаграждения за пе-
риод от два месеца (после-
дователни или не) и/или не 
са подавали информация за 
пуснатите от тях на пазара 
количества опаковки. След 
това министерството дава 
данните на регионалните 

си инспекции, откъдето се 
правят проверки и пред-
писания за заплащане в 
определен срок. 

За 9-месечието на 2010 
г. на пазара в България са 
пуснати 148 287 тона само 
от членове на организаци-
ите по оползотворяване. 
1357 физически и юриди-
чески лица са платили про-
дуктови такси в ПУДООС. 
Приходите от тези такси са 
1 247 994 лв.

Няма фалирали организации за оползотваряване на отпадъци от опаковки,                                             съобщиха от екоминистерството▶
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България е единствената държава 
в ЕС, където 100% от отпадъците 
отиват на сметището
В Европа най-мно-
го боклук генерира 
Дания, а най-малко 
Чехия

Най-много битови отпадъци 
в целия ЕС генерира Дания, 
а най-малко Чехия. През 
2008 г. датчаните са изхвър-
ляли по 802 кг на глава от 
населението, докато чехи-
те - 306 кг. Това показват 
данните на Евростат. По 
този показател България се 
намира в средата на класа-
цията. С други думи казано, 
у нас през 2008 г. българите 
са изхвърлили общо 467 кг 
битови отпадъци на глава от 
населението. 

Къде отива боклукът
Средно жителите на ЕС-27 
изхвърлят 524 кг боклук за 
година. От тях 40% са били 
третирани - чрез рециклира-
не или компостиране, 40% 
са отишли на сметищата, а 
20% са унищожени чрез ин-
синериране (изгаряне при 
температури от порядъка 
на 1400 градуса).  В групата 
на държавите, които изхвър-
лят най-много отпадъци, 
са Дания, Ирландия, Ки-
пър, Люксембург - над 700 
кг. Втората група включва 
Малта, Нидерландия и Ав-
стрия, които изхвърлят меж-
ду 600 и 700 кг. Германия, 

Естония, Испания, Фран-
ция, Италия, Финландия, 
Швеция и Великобритания 
са в третата група - между 
500 и 600 кг. В четвъртата 
група освен България по-
падат още Белгия, Гърция, 
Литва, Унгария, Португалия 
и Словения. Те генерират 
боклук между 400 и 500 
кг. Най-екологичните, с 
под 400 кг боклук на глава 
от населението, са Чехия, 
Латвия, Полша, Румъния и 
Словакия.

Разлика
Разликите в обема на гене-
рираните битови отпадъ-
ци се дължат най-вече на 
консуматорските нагласи и 
стандарта на живот. Логич-
но по-развитите индустри-
ални държави изхвърлят 

повече отпадъци, докато 
по-бедните членки на Евро-
съюза по-малко. Другата го-
ляма разлика се крие в това, 
че по-развитите и по-богати 
страни рециклират повече, 
а по-малките и бедни съ-
ответно по-малко. Според 
данните на Евростат в стра-
ни като Австрия, Германия 
и Холандия средно между 
60 и 70% от отпадъка се ре-
циклират или компостират 
(превръщат в тор). България 
е единствената страна от  
ЕС-27, където 100% от отпа-
дъците отиват на сметището 
и нищо не се рециклира, ин-
синерира или компостира. 
Една идея по-добре от нас 
са Румъния -99% от отпадъ-
ците отиват на сметището, 
Малта - 97%, Литва - 96%, и 
Латвия - 93%.                    

Нашите членове си плащат редовно так     сите

Кипър	 770
Швейцария	 741
Ирландия	 733
Австрия	 601
Германия	 581
Испания	 575
ЕС(15	държави)	 565
Великобритания	 565
Италия	 561
Франция	 543
ЕС	(27	държави)	 524
Естония	 515
Швеция	 515

▶ Битови отпадъци  
(на глава от населението) за 2008 г. 

*Източник:	Евростат

Белгия	 493
Норвегия	 490
Португалия	 477
България	 467
Словения	 459
Гърция	 453
Унгария	 453
Литва	 407
Румъния	 382
Латвия	 331
Словакия	 328
Полша	 320
Чехия	 306

за разлика от сега. 
Ще приключим 
с изпълнение на 
годишните си цели 
към 10 декември. За 
тази година трябва да 
съберем около 108 000 
тона отпадъци от опа-
ковки. Ние ще съберем 
с 1-2% повече. Трябва 
да рециклираме 52 500 
тона, а вероятно ще са 
53 800 тона.   

Дали очаквам фалити 
в бранша? Очаквам, но 
нито мога да кажа име-
на, нито имам някакви 
конкретни данни за то-
ва. Просто нормалната 
логика сочи, че някои 
от организациите ще 
отпаднат от пазара.  

Без фалити
От МОСВ отчитат, че няма 
фалирали организации за 
оползотворяване на отпа-
дъци от опаковки. Дори 
имало завишен интерес от 
създаване на нови. От 264 
общини в страната само 76 
нямали сключен договор с 
оползотворяваща организа-
ция. Нямало и организации, 
които да са се оттеглили от 
някои общини.

Красимира Янева

Няма фалирали организации за оползотваряване на отпадъци от опаковки,                                             съобщиха от екоминистерството▶ Снимка емилия коСтадинова
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Депутатите одобри-
ха промени, според 
които търговски 
дружества с държав-
но участие също ще 
бъдат проверявани
Новият закон за Сметната 
палата предизвика остри 
критики на опозицията в 
парламента. В петък депута-
тите приеха част от текстове-
те на новия закон и предстои 
той да бъде довършен по 
време на заседанията тази 
седмица. Левицата обяви 
закона за противоконсти-
туционен и възнамерява да 
сигнализира Конституци-
онния съд. 

обвинения в 
политическа 
зависимост
БСП и ДПС критикуваха 
промяната в структурата 
на Сметната палата. Това 
е поредното намаляване на 
размера на управителните 
органи и мандатите в регу-
латорни органи, което ГЕРБ 

прокарва. Мая Манолова от 
БСП обяви, че се създава 
орган на еднолична власт, 
при това точно преди одита 
в институциите на първата 
година от управлението 
на ГЕРБ. Освен това на 
проверка подлежат и кме-
товете, при това в изборна 
година. „Тези, които не са 
от ГЕРБ, ще бъдат мачка-
ни”, обяви Манолова. Тя 
е на мнение, че промените 
ще превърнат палатата в 
политически зависима. 

Гаранция  
за независимост 
За разлика от предишните 
пъти обаче сега нямаше 
критики отдясно. Съпред-
седателят на Синята коа-
лиция Мартин Димитров 
защити промените, като 
каза, че сега този орган не 
функционира и трябва да 
бъде направен работещ. 
Аргументите на управля-
ващите са, че промени-
те целят Сметната палата 
да стане по-независима, 
по-ефективна и с повече 

правомощия. „Смяната на 
модела ще гарантира не-
зависимостта на Сметната 
палата, тъй като се нато-
варват с професионална 
отговорност председателят 
й и заместниците му”, каза 
Ваня Донева от ГЕРБ.

Разширени функции
Освен структурни промени 
се предвижда и разширява-
не на функциите на Смет-
ната палата. Например 
според приетите в петък 
текстове ще може да бъдат 
одитирани освен държавни 
предприятия и търговските 
дружества с над 50% дър-
жавно и общинско участие 
в капитала, както и юриди-
ческите лица, които имат 
задължения, гарантирани 
от държавата. Сметната 
палата ще може да проверя-
ва и целесъобразността на 
сключените сделки. Сега 
тя може да проверява само 
средствата по конститу-
ционни приватизационни 
договори. 

Филипа Радионова

БСП праща закона за Сметната палата в Конституционния съд

За малко повече от годи-
на България е напреднала 
сериозно в усвояването на 
средствата за регионално 
развитие и вече изпревар-
ва страни като Румъния, 
Гърция, Кипър, Италия. 
По този показател страната 
се е придвижила с 9 пози-
ции нагоре в класацията на 
Европейския фонд за реги-
онално развитие (ЕФРР), 
съобщи министърът на ре-
гионалното развитие Росен 
Плевнелиев. От последното 
27-о място България вече 
е на 18-о сред страните, 
ползващи финансиране по 
програмите на фонда. 

Усвояване
До момента у нас са разпла-
тени проекти на стойност 
почти 30% от предвидените 
за България средства, които 
са 3.1 млрд. лв., посочи 
министър Плевнелиев. Той 
допълни, че петата в кла-
сацията на фонда държава 
Германия има само 10% 
по-добра усвояемост и ам-
бицията му е през 2011 г. те 
да бъдат наваксани. ЕФРР 
е един от европейските 
структурни фондове и ро-
лята му е да спомогне за 
намаляване на дисбаланса 
между регионите в общ-
ността. Част от средствата 
по него се изразходват по 
Оперативна програма „Ре-
гионално развитие”, която 
Росен Плевнелиев опреде-
ли като една от най-активно 
работещите у нас в момен-
та. Той посочи, че до края 
на 2011 г. по нея трябва да 
бъдат разплатени проекти 

за над 1 млрд. лв. Само 
тази година плащанията 
са достигнали 313 млн. лв. 
при наследени от стария 
кабинет едва 27 млн. лв.

Пренасочване
По оперативната програма 
вече има и списък с чакащи 
проекти за над 300 млн. лв. 
Те са подготвени от общи-
ните и са свързани с обла-
городяване на градската 
среда, ремонти на училища 
и детски градини, както и 
с енергийна ефективност. 
„За голяма част от тях фи-
нансирането вероятно няма 
да достигне. Затова през 
2012 г. ще поискаме пре-
насочване на средства от 
други програми с по-ниска 
усвояемост”, посочи Ро-
сен Плевнелиев. Зам.-ми-
нистърът на регионалното 
развитие Лиляна Павлова 
посочи, че европейските 
правила допускат до 10% от 
парите по една оперативна 
програма да бъдат откло-
нени към друга. В случая с 
ОП „Регионално развитие” 
най-вероятно ще се дръпне 
финансиране от програмите 
„Конкурентоспособност” и 
„Околна среда”.

Плановете на министер-
ството са до края на тази 
година да бъдат договорени 
около 55% от средствата по 
програмата за регионално 
развитие. Това означава об-
щата стойност на подписа-
ните договори да достигне 
1.7 млрд. лв. при 1.4 млрд. 
лв. към момента. Сред чака-
щите подпис проекти е този 
за подобряване на градския 

България напредна с 9 места  при 
усвояването по "Регионално развитие"
Пари от други оперативни програми може да бъдат прехвърлени 
към общински проекти

транспорт в Бургас, който 
е на стойност 131 млн. лв. 
Такива планове за общо 
400 млн. лв. се разработ-
ват за седемте най-големи 
града, като до януари 2011 
г. ще бъде готов и този за 
София.
 
Пътища
По ОП „Регионално разви-
тие” са предвидени и 500 
млн. лв. за рехабилитация 
на второкласни и трето-

класни пътища, като тази 
година започна работата 
по първите 13 отсечки. До 
края на месеца ще тръгнат 
търговете за втора група 
с нови 26 пътни участъка 
в цялата страна, съобщи 
председателят на Агенция 
„Пътна инфраструктура” 
Божидар Йотов. С част от 
реализираните до момента 
икономии по това направ-
ление на програмата се фи-
нансира и разширението на 

3.6 км от южната дъга на 
софийския околовръстен 
път при местността Кам-
баните и жк „Младост”. 
Предвидените по линия на 
фонда средства за отсеч-
ката са 34 млн. лв., а само 
по обявените до момента 
търгове са спестени 68 млн. 
лв. Очакваните икономии 
при договарянето на нови-
те 26 отсечки са за 80-100 
млн. лв., посочи Божидар 
Йотов. Според него с тези 

пари още догодина може 
да се финансира и ремон-
тът на трета група пътни 
участъци, като вече има и 
списък с чакащи. За кои от 
тях ще тръгнат процедури, 
ще зависи от проектната им 
готовност. Думата при одо-
бряването на новите учас-
тъци за ремонт вероятно 
ще има и парламентарната 
комисия по регионално раз-
витие. 

Радостина Маркова  

 Заради многото проекти по програмата за регионално развитие парите вероятно няма да стигнат,  
коментира Росен Плевнелиев снимка марина ангелова

▶

 Според новия закон Сметната палата вече ще се управлява само от трима 
души, а мандатът на председателя се намалява от 9 на 6 години  
 снимка емилия костадинова

▶
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Лекарите настояват за отмяна на делегираните  
бюджети и нова оценка на клиничните пътеки
Те настояха финансо-
вото министерство да 
престане да определя 
цените на клиничните 
пътеки

Диалогът за финансирането 
в здравеопазването, за който 
здравният министър д-р Сте-
фан Константинов настоява-
ше, започна, но задочно и от 
улицата. 

Първо лекарите излязоха 
на протест с поредица иска-
ния, сред които промяна в 
управлението на здравната 
каса, отмяна на делегирани-
те бюджети и оттеглянето на 
финансовото министерство 
от съставянето на цените на 
клиничните пътеки.

После протестиращите 
лекари поканиха управите-
ля на Националната здрав-
ноосигурителна каса д-р 
Нели Нешева да подпишат 
Националния рамков до-
говор (НРД) по време на 
скандиранията на площада 
пред Народното събрание. 
С него се определят цените, 
методиките и обемите на 
медицинските дейности. 
Досега той се подписва-
ше веднъж на пет години, 
но след предвидените от 
здравния министър проме-
ни в закона НРД ще бъде 
подновяван всяка година.

отговорът  
на Нешева 
Д-р Нешева естествено не се 
яви пред парламента, нито 
дори изпрати друг предста-
вител на касата. Преди това 
в сутрешния блок на Нова 
телевизия отхвърли крити-
ките на лекарите.  

Решително
Исканията на 
лекарите

Да се премахне едно-
странната регулация на 
делегираните бюджети в 
здравеопазването.

Гарантиране на използ-
ването на оперативния 
резерв на нЗОК само за 
медицински дейности в 
болничната и извънбол-
ничната помощ.

Възстановяване на пуб-
личното и прозрачното 
управление на нЗОК чрез 
трипартитен принцип.

Възстановяване на 
договорното начало чрез 
институциите.

Връщане на договаряне-
то на цените и обемите 
на медицинските дей-
ности чрез нРД с възста-
новен едногодишен срок на 
действие.

Изготвяне на стратегия 
за реформа в здравеопаз-
ването с участието на за-
интересованите страни.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

в Пловдив. Оттам той за 
пореден път повтори, че 
парите, отделени за здра-
веопазване тази година, 
са над 3 млрд. лв. „Тези 
пари са много повече от 
когато и да било, въпросът 
е дали ще бъдат усвоени 
добре”, каза още той. Дян-
ков заяви още, че здравният 
министър Стефан Констан-
тинов вече съблюдава за 

правилното изразходване 
на средствата за здравео-
пазването.

На протест като на 
протест
Лекарите призоваха „лицето 
с инициали С. Д. да си ходи”. 
„Ако той няма пари да си ку-
пи билета, ще му го купим, 
за да си отиде там, откъдето 
е дошъл, за да не обърква 

повече българското здравео-
пазване и да не смята, че той 
е единственият човек, който 
може да реши проблемите. 
Проблемите можем да ги 
решим всички ние”, каза 
д-р Димитър Ленков, главен 
секретар на БЛС.

В обявеното за нацио-
нално митинг шествие на 
лекарите се включиха само 
около 1000 души. Пред-

седателят на Българския 
лекарски съюз д-р Цветан 
Райчинов уточни, че по 
закон медицинските лица 
нямат право да отсъстват 
от работа всички едновре-
менно. Най-много около 
5% от тях биха могли да не 
работят в един и същи ден, 
а лекарите в страната са 
само около 30 хил.

Елена Петкова

3
▶ млрд. лв. вероятно ще са 
парите за здравеопазване 
догодина

Понеделник 22 ноември 2010  pari.bg

„Отказвам да приема 
обвинението от страна на 
Българския лекарски съ-
юз, че парите на НЗОК се 
разпределят на тъмно. Де-
кларирам, че средствата на 
здравната каса се разпреде-
лят по принципи и правила, 
сътворени отпреди”, каза 
тя. Според Нешева не става 
дума за субективно разпре-
деляне на делегираните 
средства, а за сгрешена 
методика. Тя уточни, че 
предишното ръководство 
на касата е приело правила 
без обективни критерии за 
определяне на делегирани-
те бюджети на болниците. 
„Критерий е историческият 
принцип на броя на паци-
ентите”, допълни Нешева.

„Мизерия  
в здравеопазването”
По-късно лекарите сканди-
раха пред вратите на пар-
ламента: „Мизерия в здра-
веопазването” и „Лекуваме 
от собствените си заплати”. 
Те настояха финансовото 
министерство да престане 
да определя цените на кли-
ничните пътеки, без да се 
допитва до лекарите, които 
най-добре знаят колко стру-
ва техният труд.

Отношение в задочния 
спор взе и финансовият 
министър Симеон Дянков, 
който беше на посещение 

1000
▶ души участваха в про-
теста на лекарите в 
петък

Протестът на лекарите не беше масов, но провокира задочния диалог между институциите за финансира-
нето на здравеопазването                  снИмКа БОБИ ТОшеВ

▶
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Асоциацията на земеделски-
те производители в Бълга-
рия (АЗПБ) ще настоява за 
запазването на директните 
плащания за земеделски-
те производители при фор-
мирането на новата Обща 
селскостопанска политика 
(ОСП) на ЕС от 2013-2020 
г. и ще поиска по-гъвкав 
модел за субсидиране, кой-
то да не включва таван за 
плащанията, съобщиха от 
сдружението. Асоциацията 
представи своето становище 
за предстоящата реформа в 
земеделската политика на 
ЕС. В четвъртък Европей-
ската комисия публикува до-
кумент, който очертава три 
варианта за бъдещата Обща 
селскостопанска политика 
до 2020 г. (виж карето).

Против радикалната 
реформа
Позицията на асоциацията е 
твърдо за запазване на моде-
ла на директните плащания, 
както и за изравняване на 
субсидиите за всички страни 
членки. „Ние не приемаме 
третия от възможните вари-
анти, който е доста радика-
лен и предвижда постепенно 
спиране на субсидиите за зе-
меделие. Искаме размерът на 
директните плащания да се 
изравни за всички членки от 
2013 г.”, каза главният секре-
тар на сдружението Ивайло 
Тодоров. По думите му вари-
антът, който би удовлетворил 
българските земеделци, е 
гъвкавост при субсидиране-
то на определени сектори и 
да не бъде въвеждан таван 
на плащанията, т.е. първият 
модел и донякъде вторият. 
Изравняването на субсиди-
ите е подкрепено от българ-
ското правителство, както 

и от повечето от по-новите 
страни членки на ЕС, които 
са в неравностойно поло-
жение спрямо по-старите и 
получават непълен размер 
на субсидията. 

Повече гъвкавост 
Асоциацията смята, че 

има нужда от повече гъвка-
вост при директните плаща-
ния, която да  позволи по-
голяма диференцираност на 
земеделския сектор. „Под 
гъвкавост имаме предвид 
държавите да имат свобода 
да плащат по-големи субси-
дии за дадени производства 
или региони, които по една 
или друга причина са в 
по-неравностойно положе-
ние в сравнение с други. В 
сегашния модел размерът 
на плащанията е еднакъв 
за всички и се базира на 
единица земеделска площ”, 
каза Тодоров. 

По думите му такива 
сектори са т.нар. уязвими 
производства като овощар-
ството и зеленчукопроиз-
водството, които имат нуж-
да от по-големи субсидии 
в сравнение със зърноп-
роизводството например. 
„Особено важен е въпросът 
с животновъдството, защо-
то повечето животновъди 
не притежават земя, а суб-
сидии се плащат само за 
площ”, добави Тодоров. 
Друг проблем, който гъв-
кавото плащане би решило, 
според Тодоров е този на 
т.нар. необлагодетелствани 
региони. „Има идея те да се 
включат към субсидирани-
те площи. Сега тези регио-
ни разчитат на Програмата 
за развитие на селските 
региони, но подпомагането 
по нея е доста тромаво и 

Фермерите искат от ЕС гъвкав 
модел за субсидиране без тавани

Реформа
Три варианта  
за ОПС

В четвъртък Европей-
ската комисия публикува 
документ, който очерта-
ва три варианта за бъде-
щата обща селскостопан-
ска политика до 2020 г. То-
ва са възможните полити-
чески линии, върху които 
ще се опрат конкретни-
те законодателни инициа-
тиви при формирането на 
ОсП. Те не са окончателни 
и твърди модели на рефор-
мата. 

1 По-консервативен 
вариант, който 
залага на постепенни 

реформи, за да се кориги-
рат най-съществените 
слабости на досегашната 
ОсП, например чрез по-
справедливо разпределяне 
на субсидиите между 
държавите членки и между 
земеделските произво-

▶

дители. Екоакцентите 
са върху изменението на 
климата, биоразнообра-
зието, биоенергията и 
иновациите.

2По-екологично устой-
чива и по-балансира-
на ОсП. Вариантът 

залага на въвеждане на 
тавани за плащанията 
и дава предимство на 
по-малките земеделски 
производители. По-голя-
мо значение на околната 
среда, на преструктури-
рането и иновациите и на 
местните инициативи. 
Предлага инструменти 
за управление на риска 
и за стабилизиране на 
доходите, както и нови 
критерии за разпределяне 
на средствата.

3По-радикална рефор-
ма, съсредоточена 
изцяло върху еколо-

гичните цели. Предвижда 
постепенно спиране на 
директните плащания, 
както и постепенно 

спиране на прилагането на 
повечето пазарни мерки. 
Запазва се обаче клаузата 
за „смущение на пазара” 
при тежки кризи. Развити-
ето на селските региони се 
свързва предимно с мерки-
те за опазване на околна-
та среда и доставката на 
обществени блага. 

Основната цел на рефор-
мата на ОсП е да отговори 
на новите икономически и 
екологични реалности, как-
то и да създаде устойчи-
ви, конкурентни стопан-
ства и по-добро развитие 
на селските райони. също 
така обаче идеята е да се 
компенсират регионите с 
природни ограничения.

Трите модела са израбо-
тени на базата на широ-
ки обществени обсъжда-
ния с гражданите от целия 
Европейски съюз. Първите 
законодателни инициати-
ви по реформата в ОсП се 
очакват през лятото на 
2011 г. 

▶

▶

Изказването на европейския коми-
сар по земеделието Дачиан Чолош, 

че общата земеделска политика ще се 
съобрази с факта, че в ЕС има 27 член-
ки, а не само две (визирайки Франция и 
Германия, които са против директните 
плащания - бел.ред.), ни дава оптимизъм 
да вярваме, че изравняване на субсидиите 
е постижима цел.

Европейската комисия представи три варианта за политическия 
гръбнак на Общата земеделска политика на Евросъюза 2013-2020 г.

бавно”, обясни главният 
секретар на сдружението.

Без таван и по-ниски 
екоизисквания
„Против сме да има таван 
на плащания за едно земе-
делско стопанство и имаме 
сериозни опасения към въ-
веждането на по-високи 
екологични изисквания при 
определянето на директ-
ните плащания”, каза още 
Ивайло Тодоров.

Екоизискванията са зави-
шени и в трите варианта, 
представени от Европей-
ската комисия. Идеята е 
да се постигне по-добра 
среда за живот в селските 
региони. Според АЗПБ оба-
че изискванията са тежки 
за българските земеделци, 
защото у нас става дума за 
оцеляването на селските 
региони и субсидиите, ко-
ито получаваме, се влагат 
изцяло за тази цел. 

Не на същото мнение са 
обаче природозащитниците. 
От WWF-България опове-
стиха позицията на между-
народната екоорганизация, 
която приветства увелича-
ването на ангажиментите 
за опазване на околната 
среда, които намират от-
ражение в определянето 
на директните плащания, 
и дори настоява за още по-
твърди екоангажименти в 
ОСП след 2013 г.

Държавата  
е за субсидиите
АЗПБ ще организира об-
ществени дебати в голе-
мите градове, за да се чуе 
мнението на всички зе-
меделци, след което ще 
представи официално ста-
новище в министерството 

ивайло Тодоров,
асоциация на земеделските производители в 

България

Сега топката е в нашите 
ръце - представителите на 

Европейския парламент и земедел-
ските асоциации и организации в 
България, за да защитим виждания-
та си за бъдещето на ОСП, базирани 
на идеи и солидни аргументи

Мария Неделчева,
член на комисията по земеделие  

в Европарламента

на земеделието. 
Държавната позиция на 

България така или иначе 
е за изразяване на субси-
диите в страните членки 
и отпадане на историче-
ския подход, както и за 
корекции по отношение на 

плащанията към сектори-
те растениевъдство и жи-
вотновъдство, коментира 
и земеделският министър 
Мирослав Найденов. Бъл-
гарският представител в 
комисията по земеделие 
на Европарламента Мария 

Неделчева също е насочи-
ла усилията си към тези 
цели. Тя призова земедел-
ските организации да бъдат 
сплотени и активни, за да 
успеем да защитим пози-
цията си. 

Ани Коджаиванова

Позицията на асоциацията е твърдо за запазване на модела на директните пла-
щания, както и за изравняване на субсидиите за всички страни членки 

снимка Емилия кОсТадинОВа

▶
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Излизането на опера-
тора на енергийната 
мрежа (ЕСО) от НЕК 
ще разклати сериозно 
финансовото й със-
тояние. Сливането с 
централите цели да я 
закрепи

Вливането на АЕЦ “Коз-
лодуй” и ТЕЦ “Марица 
Изток” 2 в Национална-
та електрическа компания 
крие рискове пред двете 
държавни компании, които 
нямат дългове и са финан-
сово стабилни за разлика 
от НЕК. Целта на преструк-
турирането е подобряване 
на финансовото състояние 
на НЕК, която има доста 
задължения, натрупани ос-
новно заради два проекта 
- АЕЦ “Белене” и хидро-
енергийния проект “Цан-
ков камък”, обясни за в. 
“Пари” Валентин Николов, 
който е член на комисията 
по икономика, енергетика 
и туризъм в парламента. 
Експерти обаче изразиха 
притеснения, че това може 
да е рисково за двете дър-
жавни централи.

Най-вероятният 
вариант
В момента работна гру-
па обмисля промените в 
енергийните закони, за да 
ги синхронизира с енер-
гийната стратегия на Ев-
ропейския съюз. По думи-
те на Николов все още се 
мислят различни варианти 
за преструктурирането на 
Българския енергиен хол-
динг (БЕХ), в който вли-
зат “Мини Марица-изток”, 
ТЕЦ “Марица Изток” 2, 
АЕЦ “Козлодуй”, НЕК, 
ЕСО, “Булгаргаз”, “Бул-
гартрансгаз” и “Булгартел”. 
Евентуалното сливане не 
означава, че новата компа-
ния ще се подсили, а крие 

Проектът “Супер НЕК” крие финансови рискове 
за АЕЦ “Козлодуй” и ТЕЦ “Марица Изток” 2 

Обединението може да намали прозрачността
Всяко преструкту-
риране трябва да се 
прави според целите на 
енергийната политика. 
До момента БЕХ не 
показа резултати от 
целта, с която беше 
създаден. А неговата 
идея беше за експанзия 
на регионалния пазар 
и натрупването на 
активи.

Ако има преструкту-
риране на холдинга, 

риск в обратното - да по-
влече надолу печелившите 
в момента АЕЦ “Козлодуй” 
и ТЕЦ “Марица Изток” 2. 
Най-обсъжданият въпрос 
обаче е сливането на цен-
тралите с НЕК.  

оперативно  
отделяне
Пред държавата стои още 
едно задължение - до март 
2011 г. операторите на 
енергийните мрежи у нас 
- Електроенергийният сис-
темен оператор (ЕСО) и 
“Булгартрансгаз”, трябва 
да бъдат отделени от тър-
говците на енергия - НЕК 
и “Булгаргаз”. Задължение 
на държавата е до края на 
годината да реши как ще 
се осъществи това разде-
ление, което се изисква от 
приетия през 2009 г. трети 
либерализационен пакет 
в ЕС. Работната група об-
мисля вариант те да бъдат 
изведени чисто оперативно, 
като активите им останат в 
компаниите търговци. Това 
обаче е в противоречие с 
изискването на ЕС за пълна 
либерализация на пазара и 
ограничаване на монопола. 
Ако ЕК не позволи подобно 
отделяне и поиска операто-
рите да излязат с капитала 
си обаче, НЕК ще затъне 
съвсем, смята представи-
телят на икономическата 
комисия в парламента. При-
чината е, че именно в ЕСО 
е по-голямата част от капи-
тала на НЕК - енергийната 
мрежа.

вместо печеливш -  
губещ
Държавният търговец е на 
загуба от миналата година. 
По думите на Валентин Ни-
колов НЕК е платила част от 
заемите за “Цанков камък” 
от австрийските банки със 
собствени средства. Това 
е влошило допълнително 
финансовите показатели на 

Руслан Стефанов, 
Център за изследване на демо-
крацията

Едва 
ли най-

добрият вариант 
е да сложим 
добре работещо 
предприятие в 
губеща компания

трябва да се помисли 
най-напред дали това 
ще доведе до по-голя-
ма прозрачност. 

Трябва да се мисли 
за намаляване на 
разходите на друже-
ствата, които ще се 
влеят в НЕК. Едно 
механично сливане на 
предприятия няма да 
повиши прозрачността, 
а напротив. За да има 
ефект, трябва да има 

Компаниите ще подсилят  
финансовото състояние
Все още обединение-
то на трите компании 
е на ниво обсъждане в 
работната група и не 
сме взели окончателно 
решение. При всички 
положения, ако влива-
нето се случи, компани-
ите ще влязат в НЕК с 
активите и капитала си. 
НЕК трябва да бъде ка-
питализирана, особено 
след големите разходи, 
които паднаха върху 
компанията за големите 
проекти като “Цанков 
камък” и АЕЦ “Беле-
не”. Хидроенергийният 
проект дори беше фи-
нансиран накрая и със 
собствени средства от 
НЕК. Това влоши доста 
финансовите й показа-
тели. 

Ние търсим вариант 
Електроенергийни-
ят системен оператор 
да излезе от НЕК чисто 

валентин Николов, 
член на комисията по икономика, 
енергетика и туризъм в народно-
то събрание

Компа-
ниите ще 

ползват общи 
консултанти 
и общо 
счетоводство, а 
това ще доведе 
до намаляване 
на оперативните 
й разходи 
значително

нени на друг министър 
според европейска ди-
ректива. Ако излизане-
то на ЕСО като актив на 
НЕК се случи, разхо-
дите на електрическата 
компания по заемите й 
от банки ще нараснат 
главоломно. 

На база клаузите в 
договорите за креди-
тиране трезорите може 
предварително да из-
искат парите по заеми-
те заради влошеното 
състояние на компани-
ята. В този случай от 
чисто финансова глед-
на точка сливането й с 
АЕЦ “Козлодуй” и ТЕЦ 
“Марица Изток” 2 ще е 
много по-добре за НЕК. 
Компаниите ще ползват 
общи консултанти и об-
що счетоводство, а това 
ще доведе до намаля-
ване на оперативните й 
разходи значително. 

интегрирано управле-
ние на дейностите, 
като общо финансово 
управление и общи 
доставки например. 

Тъй като НЕК е в 
лошо финансово 
състояние, едва ли 
най-добрият вариант е 
да сложим едно добре 
работещо предприятие 
като АЕЦ “Козлодуй” в 
една губеща компания и 
да очакваме подобрение. 

Печалбата на АЕЦ “Козлодуй” за 2009 г. е 65 млн. лв.▶

компанията. Според Ни-
колов, ако ЕСО излезе от 
НЕК като актив, банките, от 
които компанията е теглила 
кредити, имат право да си 
ги поискат предсрочно. От 
друга страна, обединението 

ще намали оперативните 
разходи на компаниите, ко-
ито ще имат общо счетовод-
ство, консултанти и др. При 
това обаче има опасност да 
се стигне до преливане на 
средства. Според бившия 

директор на АЕЦ “Козло-
дуй” Йордан Костадинов 
след време, ако се направи 
общ финансов отчет, може 
да излезе, че компаниите, 
атомната електроцентрала 
и ТЕЦ “Марица Изток” 2 

са станали губещи. Николов 
признава, че прозрачността 
трудно може да се контро-
лира в този случай и зависи 
от волята на управлението 
на новата компания.

Елина Пулчева

оперативно, а не чрез 
активите си. Ако се из-
вадят с капитала, опе-
раторите на мрежите 
ЕСО и “Булгартрансгаз” 
трябва да бъдат подчи-

снимка Емилия костадинова
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Правителството  
се опитва 
да ограничи 
инфлацията, която 
достигна 2-годишен 
рекорд през 
октомври

Китай поиска от банките в 
страната да поддържат по-
големи резерви с цел да се 
намали кредитирането и 
да се ограничи инфлация-
та. Това е второто поредно 
увеличаване на банкови-
те резерви за последните 
две седмици, след като 
ръстът на цените достиг-
на двугодишен връх през 
октомври.

От 29 ноември банки-
те в Китай ще трябва да 
заделят по още 0.5% от 
депозитите като резерви. 
Изискванията са различни 
за различните институ-
ции, но за най-големите 
търговски трезори резер-
вите достигат до 19%. 

опасения
Според икономистите зна-
чителните парични ресур-
си в страната в резултат на 
мерките за насърчаване на 
потреблението и активно-
то банково кредитиране 
са причината инфлацията 
през октомври да достиг-
не 4.4%. 

Това е доста над опреде-
лената от правителството 

Пекин наложи по-големи 
резерви на банките

Москва настоява да 
участва като рав-
ноправен партньор в 
системата

Русия и НАТО постигнаха 
съгласие да си сътрудни-
чат при разработването на 
система за противоракетна 
отбрана. Това е първият 
сигнал за затопляне на отно-
шенията, които се влошиха 
след военната интервен-
ция на Русия в Грузия през 
2008 г. “Днес не само че 
погребахме призраците на 
миналото, които дълго ни 
преследваха, но и поста-
вихме ново начало”, каза 
генералният секретар на 
алианса Андерс Фог Расму-
сен след двудневната среща 
на върха в Лисабон.

изгодно предложение
Досега Кремъл се противо-
поставяше на създаването 
на система за противоракет-
на отбрана в Европа, която 
според плана на предишния 
президент на САЩ Джордж 
Буш предвиждаше разпола-
гането на постоянни бази в 
Полша и Чехия. Идеята на 
сегашния президент Барак 
Обама обаче изключва фик-
сираните бази и разчита на 

Русия и НАТО ще си сътрудничат 
в противоракетната отбрана

Правителството от-
хвърля възможността 
за увеличаване на 
корпоративния данък

Ирландското правителство 
се събра вчера да обсъди 
четиригодишния си план, 
според който бюджетният 
дефицит на страната трябва 
да бъде намален с 15 млрд. 
EUR. Дъблин предвижда 
до 2014 г. дупката в хазна-
та да достигне 3% от БВП 
спрямо цели 32%, които се 
прогнозират за 2010 г. До-
кументът се подготвя още 
от септември, като оконча-
телният му вариант ще бъде 
публикуван утре. 

Подкрепа
От кабинета на министър-
председателя Брайън Ка-
уън съобщиха, че планът 
е бил одобрен от експерти 
на Международния валутен 
фонд, Европейската коми-
сия и Европейската цен-
трална банка. Представи-
тели на т.нар. тройка прис-
тигнаха миналия четвъртък 
в Дъблин, за да прегледат 
състоянието на банките 
и да обсъдят евентуална 
международна помощ за 
Ирландия. Междувременно 
вчера местната радио- и те-
левизионна компания RTE 
съобщи, че до края на деня 
се очаква правителството 
да помоли МВФ и ЕС за 
финансова подкрепа, като 
официалната молба ще бъ-

Ирландия се очаква  
да поиска помощ днес

изграждането на мобилни 
и морски радари и прихва-
щачи, които по-лесно може 
да се свържат с руските сис-
теми. По думите на Обама 
създаването на противораке-
тен щит, който да защитава 
Европа и Северна Америка, 
“предлага роля на всички 
съюзници в борбата със за-
плахите на нашето време”. И 
НАТО, и Русия са изправени 
пред общи предизвикател-
ства и имат важни общи 
интереси, се казва в изявле-
нието на двете страни. Ос-
вен това предложението на 
Вашингтон за изграждането 
на щит на стойност 200 млн. 
EUR през следващите десет 
години е изключително из-
годно, като се има предвид, 
че в момента всички държа-
ви съкращават разходите си 
за отбрана, смятат страните 
от алианса. 

вариант
Русия е предложила на 
партньорите от НАТО да 
обсъдят т.нар. секторал-
на система за противора-
кетна отбрана, стана ясно 
след заседание на Съвета 
Русия-НАТО в Лисабон. 
“Разбира се, това е тема, 
която изисква отделен ана-
лиз, и аз днес не настоявах 

да ни дадат бърз отговор”, 
коментира руският прези-
дент Дмитрий Медведев. 
“Нещо повече, разбирам, 
че по повод подялбата на 
отговорностите в рамките 
на европейската система 
може да има различни по-
зиции на различните стра-
ни”, добави той. Руският 

президент обаче подчерта, 
че Русия е готова да участва 
в системата само на рав-
ноправна основа. “Нашето 
участие може да бъде само 
партньорско”, обясни той. 
По думите му или Русия ще 
участва пълноценно, ще от-
говаря за решаването на ед-
ни или други проблеми, или 

няма да участва изобщо. 
“Ако не участваме изобщо, 
по разбираеми причини ще 
бъдем принудени да се за-
щитаваме”, добави той. 

Без имена
Опасността Турция да не 
приеме предложения от 
САЩ план беше разсеяна, 

след като страните решиха 
да не определят конкретен 
източник на заплаха. 
Анкара се противопоста-
вяше на идеята Иран да 
бъде изрично посочен в 
документа, тъй като двете 
страни имат много интен-
зивни икономически отно-
шения.                              

цел от 3%. Нещо повече, 
основните продукти са 
поскъпнали с над 10%, 
което може да доведе до 
гражданско недоволство. 
Бедните семейства в стра-
ната харчат половината от 
доходите си за храна.

Регулаторните власти се 
тревожат, че свръхкреди-
тирането води до бум на 
покупките на недвижими 
имоти и други активи. 
Това от своя страна може 
да доведе до ръст на ло-
шите кредити в страната 
и да натовари банковата 
система. 

Аргументи
Вдигането на задължител-
ните резерви ще позволи 
на Пекин да забави ръ-
ста в кредитирането, без 
да оскъпява кредитния 
ресурс с увеличаване на 
лихвите. 

Така правителството 
ще избегне по-големи-
те лихвени разходи за 
държавните компании и 
финансовите агенции, 
чрез които местните вла-
сти инвестират в инфра-
структура и недвижими 
имоти. 

Освен това по-високите 
лихви може да привле-
кат спекулативен капитал. 
През последните месе-
ци се забелязва ръст на 
горещите пари въпреки 
усилията на държавата да 
ограничи тези потоци. 

де подадена днес.

Стратегия
Преди правителственото 
заседание вчера премиерът 
подчерта, че Ирландия ня-
ма да вдига корпоративния 
данък. В момента страната 
има една от най-ниските 
ставки на данък печалба в 
Европа - 12.5%, и разчита 
на него за привличане на 
чуждестранните инвести-

тори. Някои страни членки 
на ЕС, като Франция и Гер-
мания, критикуват Дъблин 
за това, като казват, че това 
е нелоялна конкуренция. 
Според тях заради сери-
озния дефицит правител-
ството трябва да увеличи 
ставката. Кауън обаче е 
категоричен, че ниският 
данък е ключов елемент от 
националната промишлена 
стратегия.                         

Различия
Фед с рецепта  
за Китай 

Докато Пекин пред-
приема мерки за охлаж-
дане на икономика-
та и ограничаване на 
инфлацията, вашинг-
тон се опитва да 
насърчи растежа и да 
избегне дефлацията. 

Наскоро Федерал-
ният резерв обяви, 
че ще налее 600 млрд. 
USD в икономиката, 
което беше разкри-
тикувано от Китай и 
няколко други страни, 
тъй като ще доведе 
до поевтиняване на 
долара. 

в края на миналата 
седмица председате-
лят на Фед Бен Бер-
нанке заяви, че ако 
Китай остави валу-
тата си да поскъпне, 
това ще охлади иконо-
миката и ще намали 
инфлацията. 

в същото време от 
това ще спечелят 
по-развитите ико-
номики, тъй като 
китайският износ ще 
поскъпне. “Крайният 
резултат ще бъде 
един по-балансиран и 
устойчив световен 
растеж”, каза  
Бернанке.

▶

▶

▶

▶

Днес не само че погребахме призраците на миналото, които дълго ни преследваха, но и поставихме ново 
начало, каза генералният секретар на алианса Андерс Фог Расмусен
▶

сНимКи reUterS

ирландският финансов министър Брайън Ленихан 
заяви, че ще препоръча на кабинета да поиска финан-
сова помощ от ЕС и МвФ

▶
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„Ален мак” отново  
ще се продава
Най-старият производи-
тел на козметика у нас 
„Ален мак” буквално спря 
да работи. Продажбите 
на фирмата през третото 
тримесечие на тази година 
се свиха до неприлич-
ните 100 хил. лв. Това е 
десетки пъти по-малко от 
продажбите до средата на 
годината. Те от своя стра-
на пък бяха оценени като 
отчайващо слаби в срав-
нение с предишни години. 
Така упоритото движение 
надолу вече спира по ед-
на-единствена причина 
- дъното. Така фирмата, 
за която в миналото се 
водеха битки в чии ръце 
да премине (виж карето), 
в момента вече дори няма 
активен сайт. „Ален мак” 
увяхна.

Приближаването  
на края
„Ален мак” е в процедура 
на несъстоятелност, за-
щото не може да обслуж-
ва кредитите си. Спадът 
на постъплението не го 
позволява. Съвсем скоро 
обаче предстои да бъде 
задействана и процедура-
та по окончателния фалит 
на компанията.

„Очаквам всеки момент 

да се назначи дело за 
обявяване в окончателна 
несъстоятелност на дру-
жеството”, каза изпълни-
телният директор на Пен-
сионноосигурителна ком-
пания „Доверие” Даниела 
Петкова. Компанията е 
основен облигационер на 
козметичното дружество. 
Окончателното обявя-
ване в несъстоятелност 
ще позволи на синдика 
да започне продажба на 
компанията или части от 
нея. „Нашето желание е 
тя да се продаде изцяло”, 
каза Петкова. По думите 
й вече е имало разговори 
с потенциални купувачи, 
които са извън България. 
„Водим разговорите с ку-
пувачи в присъствието на 
собствениците на „Ален 
мак” и мисля, че самите 
те вече са наясно, че то-
ва е най-добрият изход 
от ситуацията”, твърди 
Петкова.

Първите знаци
Проблемите на „Ален 
мак” с изплащането на 
облигационен заем започ-
наха в началото на 2009 
г. Първо кредиторите се 
съгласиха да разсрочат 
заема от 6.5 млн. EUR, а 

КомПании 
и Пазари
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Гордостта на социалистическата козметика ще бъде обявена 
окончателно в несъстоятелност и търсенето на купувач започва отново

Акценти
Кратка 
история на 
приватизацията 

 1995 г. - Първи опит за 
приватизация на друже-
ството. Aгенцията за 
приватизация продава 
завода по две паралелни 
процедури. Първоначално 
конкурса спечели „Кано-
транс”-Варна, която даде 
6.3 млн. USD. Договор 
обаче не бе подписан, a АП 
обяви ново набиране на 
оферти за 51% от комби-
ната. Оферти подадоха 
РМД „Аленма”, консорци-
ум „Космогар” и „Магно-
лия’99”. Междувременно 
Върховният съд постано-
ви договор да се сключи с 
„Канотранс” и АП изпъл-
ни разпоредбата. Друже-

ството обаче така и не 
беше окончателно про-
дадено.

 2002 г. - Компанията 
най-сетне преминава в 
частни ръце. Продаде-
ни са 57% от капитала 
на „Ален мак”, купувач е 
„Ефектен унд Финанц-
България”. Компанията 
е представлявана от 
Петър Терзиев, известен 
като зет на последния 
комунистически преми-
ер Георги Атанасов и 
съдружник на Георг Цве-
тански. Купувачът плати 
5.55 млн. USD в деня на 
подписване на договора. 
„Ефектен унд Финанц-Бъл-
гария” се задължи да инве-
стира 2.8 млн. лв. за срок 
от 3 години. От конкурса 
на АП отпаднаха „Синто-
фарм-България”, „ПМ-Груп” 
и „Рубела козметикс”.

решение
И „Гранд хотел 
Варна” слиза от 
борсата
Акционерите на „Гранд 
хотел Варна” решиха ком-
панията да бъде отписана 
от регистъра на публичните 
компании, воден от Коми-
сията за финансов надзор. 
Това става ясно от протоко-

ла към проведеното общо 
събрание в дружеството. 
На него са присъствали 2 
акционери, притежаващи 
общо 94.05% от капитала 
в туристическото друже-
ство. Водещ акционер в 
дружеството е „Балканту-
рист елит” - наследник на 
бившия приватизационен 
фонд на „Мултигруп”, което 
от своя страна е притежа-
вано от лихтенщайнската 

компания „Пи ЕФ Ейч Си 
Лимитид”. Именно „Бал-
кантурист елит” отправи 
търгово предложение към 
акционерите в „Гранд хотел 
Варна”, преди да се състои 
общото събрание за отпис-
ване в компанията. Хотелът 
беше последната фирма от 
бившата група на „Мул-
тигруп”, придобита чрез 
масовата приватизация и 
останала с публичен статут. 

след това козметичната 
компания издаде втора 
малка емисия дългови 
книжа за 540 хил. EUR, 
за да погаси текущи за-
дължения. В началото на 
2010 г. „Ален мак” поиска 
ново предоговаряне, което 
не влизаше в плановете на 
облигационерите. Друже-
ството така и не успя да 
плати текущи лихви по 
емисиите, което направи 
облигациите предсрочно 
изискуеми. Невъзмож-
ността на компанията да 
погаси задълженията си 
доведе до поредици съ-
брания, на които кредито-

рите трябваше да решават 
съдбата на емисиите.

отново за продажба
Докато продължаваха 
преговорите, бизнесът на 
дружеството се влошава-
ше. В началото на октом-
ври около 200 работници 
в козметичната компания 
„Ален мак” трябваше да 
излязат в принудителен 
неплатен отпуск. Причи-
ната е невъзможността 
на компанията да изплати 
пълните трудови възна-
граждения на служители-
те си от март насам.

Така сред кредитори-

те на дружеството освен 
облигационери и достав-
чици се наредиха и работ-
ниците. 

Обикновено свързвано 
с негативни асоциации, 
окончателното обявяване 
в несъстоятелност този 

път не е толкова лоша но-
вина. Това е възможност 
за ново начало за „Ален 
мак”. Ако, разбира се, се 
намери реален купувач на 
изпадналата в затрудне-
ние компания. 

мирослав иванов

 Проблемите на „ален мак” с изплащането на облигационен заем започнаха в началото на 2009 г. ▶
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Инвестиционните посредници намаляха с една пета
Всеки пети инвестиционен 
посредник в България спря 
да работи от началото на 
кризата досега. Основна-
та причина, поради която 
дружествата за брокерски 
услуги спират дейността си, 
са намалелите приходи от 
комисиони, които са след-
ствие от силното понижение 
на оборотите на Българската 
фондова борса през послед-
ните близо две години. На 
българския пазар вече има 
48 посредника, като 11 вече 
прекратиха дейността си, а 
в началото на 2008 г. при-
ключи процесът по вливане 
на “СТС Финанс” ЕАД в 
“Булброкърс” ЕАД.

Стремглаво надолу
На последното заседание на 
ръководството на Комисия-
та за финансов надзор беше 
отнет лицензът на ИП “Ка-
питал Финанс” ООД по тя-
хно искане, което е десетият 
фалит на инвестиционен 
посредник у нас от началото 
на кризата.

Всичко започна през фев-
руари 2009 г. с “Бора Ин-
вест” АД. Още тогава ме-
ниджъри в бранша прогно-
зираха вълна от фалити на 
посредници заради спада 
в цените на акциите, което, 
съчетано с по-ниския инвес-
титорски интерес към паза-
ра, доведе до силно свиване 
на приходите на посредни-
ците. Перото с най-голяма 
тежест в приходите са коми-
сионите, които са процент 
от изхарчените средства от 
играчите за сделки с ценни 
книжа. Голяма част от тези 
посредници бяха създадени 
по време на бума на капи-
таловия пазар и основната 
цел беше да се търсят лесни 
и бързи печалби. Започна-
лият още в края на 2007 г. 
спад на Българската фон-
дова борса и стремглавото 
продължаване на низходя-
щото движение през 2008 
г. доведе до силно свиване 
на приходите на инвести-
ционните посредници. В 
същото време разходите за 
дейността на дружествата 
в бранша до голяма степен 
са фиксирани, тъй като и 
законодателството изисква 
поддържането на определен 
брой служители, без значе-
ние каква е големината на 
посредника.

Именно спадът в цените 
на акциите и оттеглянето 
на голяма част от чуждите 
инвеститори от БФБ до-
веде и до силния спад на 
приходите от комисиони, 
които при бума на пазара 
бяха достатъчни за всички. 
Така започна и отсяването 
на посредниците, които раз-
читат основно на приходи 
от търговията на българския 
пазар.

Кой е последният 
отпаднал
Единадесетото дружество, 
което ще спре да изпъл-
нява брокерски услуги, е 
ИП “Астра Инвестмънт” 
АД. На общо събрание на 
акционерите на дружество-
то на 15 ноември 2010 г. е 
било решено дейността да 
спре. Акционерите в “Аст-
ра Инвестмънт” избраха за 
ликвидатор изпълнителния 
директор на посредника Де-
сислава Йорданова, която 
е изпълнителен директор 
и на фонда за земеделска 
земя “Агро Финанс” АД-
СИЦ. Ликвидаторът няма 
да получи възнаграждение, 
се казва в протокола от об-
щото събрание, публикуван 
в Търговския регистър. С 
това броят на прекратилите 
дейността си посредници 
достига 11. Именно Десис-
лава Йорданова е най-го-
лемият акционер в “Астра 
Инвестмънт”. Като физи-
ческо лица тя има 5.15% от 
акциите, а чрез “Топ Про” 
ЕООД е собственик на още 
48.4% от капитала. Десис-
лава Йорданова не беше 
открита за коментар.

“Астра Инвестмънт” по-
лучи лиценз от КФН на 18 
юни 2008 г., когато бяха 
едни от най-големите раз-
продажби на БФБ. Въпреки 
това през 2008 г. дружество-
то има 118 хил. лв. общи 
приходи и 23 хил. лв. нетна 
печалба. През 2009 г. обаче 
“Астра Инвестмънт” изли-
за на загуба от 71 хил. лв., 
като през миналата година 
посредникът има 169 хил. 
лв. общи приходи. 

Мениджъри на инвести-
ционни посредници са кате-
горични, че тенденцията на 
доброволен отказ от лиценз 
ще продължи и през следва-
щата година.

Атанас Христов

Само за седмица две дружества доброволно прекратиха дейността си. От началото на кризата са 11 

И управляващите 
дружества 
спират дейност
Освен инвестиционните 
посредници и управлява-
щите дружества започнаха 
да прекратяват дейност-
та си. Последното, което 
падна жертва на кризата на 
капиталовия пазар, е “Ове-

рон финанс”. В началото на 
миналата седмица Комиси-
ята за финансов надзор отне 
лиценза на дружеството, 
което е след искане от само-
то дружество. Успоредно с 
това КФН отне и издаденото 
разрешение за организиране 
и управление на договорен 
фонд “Оверон престо”. Това 
е и единственият фонд, който 

УД беше организирало. При-
чина за отнетото разрешение 
е, че в продължение на една 
година от получаването му 
нетната стойност на активи-
те на фонда не е достигнала 
лимита от 500 хил. лв.
Вече няколко управляващи 
дружества върнаха лиценза 
си заради липса на инвести-
ции в договорните им фон-

дове. По данни на Фонда за 
компенсиране на инвестито-
рите до 15 октомври 2010 г. 
с отнети лицензи са “Загора 
Финакорп Асет Менидж-
мънт” АД, “Евър управление 
на активи” АД, “Булдев Асет 
Мениджмънт” АД, “Кепитъл 
Маркетс Асет Мениджмънт” 
АД, “Съединение Асет 
Мениджмънт” АД.

Тенденция

Тенденцията на връщане на лицензи ще продължи
Очаквам тенденцията на 
връщане на лицензи от 
инвестиционните посре-
дници да продължи и дори 
да се засили през следва-
щата година. Причините 
са силно намалелите 
обеми и обороти на Бъл-
гарската фондова борса и 
спадът на инвестиционния 
интерес към капиталовия 
ни пазар. Повишаването 
на таксите, което готви 
Комисията за финансов 
надзор за поднадзорните 
лица и в частност за по-
средниците, е са допълни-

Повишаването 
на таксите, 

което готви КФН, 
ще е допълнителна 
тежест за бизнеса

Ангел Рабаджийски, 
изпълнителен директор на ИП 
“Карол” АД

телна тежест за бизнеса.

Със сигурност тези про-
цеси ще отсеят от пазара 
посредниците, които бяха 
създадени в бума на капи-
таловия пазар и разчитаха 
на бързи печалби. Тези, 
които предлагат повече 
услуги на клиентите си 
са с по-голям шанс да 
оцелеят. Тенденцията на 
връщане на лицензи обаче 
ще си продължи, защото 
при слаб пазар трудно се 
генерират обороти.
Консолидацията е много 

по-труден процес и се 
прави с цел икономии 
от мащаба, свиване на 
разходите например. 
Тя е добра, когато има 
как посредниците да се 
допълват, или при покри-
ване на други дейности. 
Като гледам списъка с 
останалите участници 
и при този труден пазар 
по-вероятно е да видим 
много върнати лицензи, 
отколкото консолидация. 
Това ще доведе и до пре-
разпределение на пазара 
за оцелелите.

Кризата ще отсее от пазара посредниците, които бяха създадени при бума на фондовата борса, с цел бърза и лесна печалба, твърдят мениджъри в бранша▶
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Инвестиционните посредници намаляха с една пета
Само за седмица две дружества доброволно прекратиха дейността си. От началото на кризата са 11 Ще има консолидация 

между посредници
Основната причина 
посредниците да пре-
кратяват дейността си 
са силно намалелите 
обороти на Българ-
ската фондова борса, 
което понижава и при-
ходите от брокерски 
услуги. При намаля-
ване на бизнеса е нор-
мално да намаляват и 
посредниците. Според 
закона ние трябва да 
поддържаме високи 
фиксирани разходи за 
дейността, а в същото 
време приходите 
намаляват.

Не мога да класи-
фицирам големи и 
малки посредници. 
Всеки си прави смет-
ката и си знае бизнеса. 
Не искам и да давам 
оценки, но дружества-
та с по-диверсифи-
циран портфейл имат 
по-голям шанс да 
оцелеят.

Преди време при 
бума на капиталовия 
пазар имаше посре-
дници, създадени 
от мажоритарните 
собственици на пуб-
личните дружества, 
за да се спестят пари 
от брокерски услуги. 
Този тип посре-
дници вероятно 
ще намалеят.
Много е инте-
ресен въпросът 
дали няма да 
има консоли-
дация между 
посредниците. 
Без да имам 

Преди време 
при бума на 

капиталовия пазар 
имаше посредници, 
създадени от 
мажоритарните 
собственици 
на публичните 
дружества, за да 
се спестят пари от 
брокерски услуги

Любомир Бояджиев, 
председател на УС на БАЛИП

Неизгодно е да продължаваш работа
Мога само да подозирам 
какви са причините за 
връщането на лицензи от 
инвестиционните посре-
дници, защото всеки има 
различни причини. От  
разговорите с колеги, които 
прекратиха дейността си, 
стигам до извода, че сред 
причините за отказ от дей-
ност са фиксираните раз-
ходи, които имат инвести-
ционните посредници. При 
постоянно понижаване на 
оборотите на капиталовия 
пазар и липса на първични 
публични предлагания 

оценка

10.47
млрд. лв. в общата пазарна капитализация на 

Българската фондова борса след края на сесията в петък
▶

Оборотът 
се понижи 
с близо 40%
Оборотът, които са напра-
вили инвестиционните 
посредници през третото 
тримесечие, се е понижил с 
39.3%, показва информаци-
онният бюлетин на фондо-
вата борса. В периода юли 

- септември изхарчените 
средства са били 169.4 млн. 
лв. спрямо 279 млн. лв. 
през второто тримесечие. 
Сключените сделки през 
третото тримесечие нама-
ляха с 9.8% до 47 464, а 
изтъргуваните акции нама-
ляха с 40.6% до 87.25 млн. 
лота за юли - септември 
2010 г. 

Търговия

Консолидация 
е малко веро-

ятна, защото има 
ограничен финан-
сов ресурс

Стоян николов, 
изпълнителен директор на ПФБК

източниците на приходи 
почти липсват и в един 
момент става неизгодно да 
поддържаш този бизнес.
Очаквам тенденцията да 
продължи и през следва-
щата година. Вариантът 
за повишаване на таксите, 
който подготвя КФН, и 
всички други разходи 
ще окажат допълнителен 
натиск върху бизнеса. И 
ако част от разходите, като 
например възнаграждения 
за персонала или наем, мо-
жеш да ги оптимизираш, 
разходите за надзора не 

може да ги намалиш.
Консолидация между 
инвестиционните посре-
дници е малко вероятна, 
защото има ограничен 
финансов ресурс, който да 
се използва от едно дру-
жество, което иска да купи 
друго. В последните три 
години, ако някой е успял 
да натрупа малко резерви, 
те вече се стопиха и затова 
мисля, че по-вероятният 
сценарий е инвестици-
онните посредници да 
продължат да връщат 
лицензите си.

информация дали има 
планове за подобни сдел-
ки, мисля, че това ще се 
случи.

Ако тенденцията на 
ниски обороти на Бъл-
гарската фондова борса 
се запази, а за момента 
няма изгледи тя да се 
промени, съм сигурен, че 
ще има още посредници, 
които ще прекратят дей-
ността си. Просто знам 
какви са сметките, за да 
поддържаш този бизнес, 
и засега те не излизат.

СнИмКА bloomberg

СнИмКА мАрИнА АнгеЛовА

кризата ще отсее от пазара посредниците, които бяха създадени при бума на фондовата борса, с цел бърза и лесна печалба, твърдят мениджъри в бранша▶



MasterCard въвежда система 
за безконтактни плащания
Системата PayPass ще позволява плащанията до 50 лв. да стават 
само с едно докосване 
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Плащането вече ще ста-
ва само с едно докосване. 
MasterCard ще въведе в Бъл-
гария системата за безкон-
тактни плащания PayPass. 
До 10 дни българските 
картодържатели ще могат 
да се възползват от новата 
система. 

Безконтактните плащания 
се извършват чрез специ-
ална антена с чип, която се 
вгражда в картите, но за да 
платите, няма да се налага да 
въвеждате ПИН код, както 
е сега при картовите раз-
плащания. Системата обаче 
ще може да се ползва само 
за малки суми - до 50 лв. 
Ако обаче сумата, която ще 
плащате, е по-голяма, ще 
се изисква въвеждането на 
ПИН код. Антената може 
да се постави, където иска 
катодържателят - в часов-

ници, гривни, медальони. 
Плащането се извършва с 
докосване на терминал, кой-
то приема данните. Основ-
ните приемници на този вид 
плащания са търговците, 
ресторантите и кафенетата. 
От MasterCard коментираха, 
че сигурността на плащани-
ята чрез PayPass технологи-
ята е гарантирана, защото 
транзакцията се одобрява 
първо от издателя. “Освен 
това по време на кризата е 
намалял броят на измамите 
с карти, защото се въведоха 
много нови защитни техно-
логии”, каза Мануел Алексе, 
регионален мениджър на 
MasterCard за Балканите. 
 
Силата  
на технологията
Плащането с PayPass отнема 
най-малко време. Мануел 

Алексе коментира, че пове-
чето транзакции с карти са 
за малки суми, а плащането 
чрез PayPass ще отнема само 
12 секунди. Плащането в 
кеш отнема 33 секунди, а с 
карта 26.7 секунди. Според 
Алексе бързината, която га-
рантира PayPass, също ще 
привлече партньори, които 
да внедрят терминали за 
плащане. “Търговците на-
пример ще увеличат оборота 
си, защото ще обслужват 
клиентите си по-бързо”, ка-
тегоричен е Алексе. Той до-
пълни, че плащанията чрез 
PayPass ще са напълно без-
платни, издаването на карти 
с антена също няма да стру-
ва скъпо. Цената на един 
терминал за безконтактни 
плащания е между 50 и 150 
EUR. “Банките ще увели-
чат печалбата си дори само 

заради това, че улесняват 
плащането. Очаква се след 
10 дни банките партньори 
на MasterCard да започнат да 
издават новите карти с необ-
ходимата антена. А всички 
картодържатели, които искат 
да се възползват от услуга-
та, могат да получат нова 
карта от банката, на която 
са клиент.

развитие
“Вече 36 страни използват 
тази система, а с въвежда-
нето й в България ще станат 
37”, каза Мануел Алексе. В 
Румъния PayPass се пред-
лага от три банки, а в Сър-
бия от една. По думите на 
Алексе ще минат 1-2 години, 
докато новата технология 
навлезе в навиците на хора-
та, а какъв ще бъде обхва-
тът в България, ще зависи 

само от кампанията, която 
направи банката партньор, 
както и MasterCard. PayPass 
е технология, която тряб-
ва да върви с много други 
услуги. Първата година ще 
наблюдаваме как се развива 
и след това ще я обогатим”, 
обясни Алексе.

Партньор на MasterCard 
е една банка в България, а 
през следващата година ще 
се присъединят още две. От 
MasterCard обаче не посо-
чиха коя е банката. “Ще се 
разбере след 10 дни”, каза 
Мануел Алексе. 

Конкуренция
През септември Пощенска 
банка и Алианц Банк, заедно 
със “СЕП България” и “Гло-
бул” въведоха технологията 
мобилно банкиране. С нея 
се предлага и възможност 

за безконтактно плащане с 
чип, който се внедрява или 
на гърба на телефона, или в 
ключодържател. Максимал-
ната сума, която може да се 
плати, е 20 лв., а терминали-
те са поставени в различни 
търговски обекти. Според 
Алексе обаче мобилното 
банкиране не е конкурен-
ция на PayPass най-малко 
защото дава възможност за 
плащане само в България, 
а PayPass е международна 
система. “Добре, че го има 
мобилното банкиране, защо-
то е показало на хората, че 
безконтактните плащания са 
възможни”, обясни Алексе. 
Според него тези видове 
разплащания дават на хо-
рата едно съвсем различно 
решение от плащането кеш 
и с пластмасовата карта.

радослава Димитрова

“Боровец” открива сезона с 50% промоция на лифткартите

Големият 
проблем на 
България е, 

че картите се из-
ползват предимно 
за теглене на пари 
от банкомат, а не  за 
разплащания

мануел алексе, 
регионален мениджър на  
MasterCard за Балканите

80
▶ процента от всички 
транзакции са за суми 
под 25 USD

12
▶ секунди е времето, за 
което може да се плати 
сметка чрез  PayPass

В курорта  
очакват 7% повече 
български, 5% повече 
английски и 10% 
повече руски  
туристи 
Зимният сезон в курорта 
“Боровец” ще бъде офи-
циално открит в събoта 
на 18 декември. През 
първите два дни цените 
на лифткартите ще бъ-
дат намалени с 50%, а 
посещението на детския 
снежен парк “Борокидс” 
ще бъде безплатно, съ-
общиха от компанията 
концесионер на съоръже-
нията “Бороспорт”.

Стабилни  
ръстове
Записванията към момен-
та показват, че българ-
ските туристи в “Борo-
вец” ще са със 7% повече. 
Скиорите от балканските 
държави се очаква да бъ-
дат на нивото от миналата 
година. 

Ръст  от  5% обаче 
прогнозират английските 
туропертори. С около 10% 
се очаква да бъде увели-
чена и посещаемостта от 
Русия. Причината за това 
е наличието на по-голям 
брой чартърни полети, 
както и новата директна 
линия от Екатеринбург.

Тази година по-активни 

са и новите пазари - на 
Централна Европа и Тур-
ция. “Очакват се повече 
туристи от Полша, Слове-
ния и Хърватия, а турски-
ят пазар се очертава като 
много перспективен, кое-
то се дължи на новооткри-
тите директни полети до 
София”, коментира Нели 
Сандалска, председател 
на съвета на директорите 
на “Бороспорт”. 

нови  
инвестиции
Тази година са закупени 
нови оръдия за изкуствен 
сняг, като акцентът е оси-
гуряването на изкуствено 
заснежаване на ски зони 

“Ястребец” и “Ситняко-
во”, съобщават от “Бо-
роспорт”. 

Завършена е връзката 
между водоема и Ситня-
ковския дял. Ски зона “Ма-
курджик” пък разполага с 
нова система за снегоза-
държане.

Боровец има и две нови 
инфраструктурни придо-
бивки - осигурени са 150 
нови паркоместа в зоната 
на лифт “Ястребец Екс-
прес”, а през лятото бе 
реконструиран и пътят от 
долната станция на Ка-
бинковия лифт до долната 
станция на лифт “Ястре-
бец Експрес”. 

Дарина Черкезова
Тази година са закупени нови оръдия за изкуствен 

сняг в Боровец
▶

Снимка БоБи Тошев
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 Главният изпълнителен директор мартин Винтеркорн смята да направи 
Volkswagen най-подготвената за бъдещето автомобилна група в света 
            Снимки BloomBerg

▶

Депозитите на Allied 
Irish са се свили със 
17% от началото на 
годината

Облигационерите на Anglo 
Irish Bank одобриха пред-
варителното предложение 
за замяна на дълг, което 
закъсалата ирландска банка 
отправи към тях. На среща 
в петък мнозинството от 
държателите на облигации 
с падеж 2016 г. гласуваха 
за стартиране на процеду-
рата. 

отстъпка
Окончателно решение дали 
да приемат офертата на бан-
ката кредиторите ще вземат 
на 22 декември, съобщи 
Financial Times. Постигане-

то на сделка ще означава, че 
инвеститорите ще получат 
едва 20% от номиналната 
стойност на дълга.

Също в петък се очакваше 
държателите на облигации 
на Anglo Irish с падеж през 
2017 г. да решат оконча-
телно дали са съгласни да 
получат по-малка част от 
инвестицията си. Резулта-
тите обаче ще бъдат публи-
кувани днес.

Спад на депозитите
Междувременно втората по 
големина банка в Ирландия 
Allied Irish Bank обяви, че 
депозитите й тази година 
са намалели със 17%. Зара-
ди кризата както фирмите, 
така и гражданите масово 
са изтегляли средствата си. 
Депозитите са се свили с 

около 13 млрд. EUR от на-
чалото на годината. Банката 
обяви също, че ще увели-
чи размера на планираната 
емисия акции до края на 
годината от 5.4 млрд. EUR 
на 6.6 млрд. EUR. 

Тъй като трезорите в 
страната практически ня-
мат достъп до пазарен ре-
сурс, те са все по-зависими 
от Европейската централна 
банка (ЕЦБ) за финансира-
не. Заемите им от ЕЦБ през 
октомври са нараснали със 
7.3% и са достигнали 130 
млрд. EUR. Най-голямата 
банка в Ирландия Bank 
of Ireland наскоро каза, че 
нетните й кредити от „мо-
нетарни институции” са 
се увеличили до 20 млрд. 
EUR от 8 млрд. EUR през 
юни.

Кредиторите на Anglo Irish 
ще вземат 20% от парите си

Volkswagen планира 51.6 млрд. EUR 
инвестиции през следващите 5 години
Компанията има 
амбицията да изпре-
вари японската Toyota 
Motor по продажби и 
печалба

Най-големият автомоби-
лен производител в Европа 
Volkswagen ще инвести-
ра 51.6 млрд. EUR през 
следващите пет години. 
Целта на компанията е да 
изпревари Toyota Motor 
по продажби и печалба. 
Това стана ясно след сре-
щата на надзорния съвет 
на Volkswagen в края на 
миналата седмица. Допъл-
нително 10.6 млрд. EUR 
ще бъдат инвестирани от 
смесените предприятия на 
компанията в Китай.

Цели
Volkswagen ще вложи 27.7 
млрд. EUR от общата сума 
за разработването на но-
ви автомобили и редизайн 
на съществуващи модели. 
Предвиждат се средства и за 
модернизиране на заводите 

и оборудването. Над поло-
вината от инвестициите ще 
бъдат направени в Герма-
ния. Според анализатори 
обаче планираната сума 
може да се окаже прекале-
но голяма и компанията да 
не може да я оползотвори. 
През последните някол-
ко години Volkswagen все 
не успяваше да изразходва 
целия си бюджет за капи-
талови разходи. Въпреки 
това наблюдатели смятат, 
че компанията има възмож-
ност за разширяване на биз-
неса в някои региони, като 
Русия и Южна Европа.

„Целта ни е още да увели-
чим рентабилността си и да 
направим Volkswagen най-
подготвената за бъдещето 
автомобилна група в света”, 
каза главният изпълнителен 
директор Мартин Винтер-
корн. До 2012 г. компанията 
планира да продава по над 
8 млн. коли годишно, а до 
2015 г. бройката им тряб-
ва да достигне 10 млн. За 
увеличаване на доставките 
производителят ще разчита 

на новите си 70 модела.

разширяване
През септември компания-
та реши да открие още една 
производствена линия - за 
пикапи Amarok, в завода 
си в Хановер до средата на 
2012 г. Очаква се фабрика-
та да произвежда 40 хил. 
бройки за Европа. В мо-
мента този модел се прави 
само в завода в Аржентина 
и се продава в целия свят 
без САЩ.

Volkswagen ще увеличи 
и производството на авто-
мобили и части в някои от 
фабриките си в Германия. 
За да може да задоволи 
повишеното търсене, ком-
панията ще предложи по-
стоянни договори на около 
400 временни работници.

По-рано тази година пък 
компанията обяви, че смята 
да открие още два завода в 
Китай, с което общият им 
брой ще стане 11. Нова фа-
брика се подготвя и в САЩ, 
а мощностите в Русия ще бъ-
дат разширени.                   

Вестник “Пари” търси :

Икономически редактор
Икономически репортер

Ако проявявате интерес, моля, изпратете автобиография и кратко 
мотивационно писмо �не по�дълго от �/� страница�.

За контакти job@pari.bg

Nissan ще купи 10% от  
производителя на „Лада”
Японската компания Nissan 
Motor планира да купи до-
година 10% от най-големия 
автомобилен производител 
в Русия „АвтоВАЗ”. За то-
ва съобщи собственикът на 
руската фирма, държавната 
„Ростехнологии”. 

„Планира се Nissan да ку-
пи дял от около 10%”, каза 
главният изпълнителен ди-
ректор на „Ростехнологии” 
Сергей Чемезов. От японска-
та компания не пожелаха да 

коментират.
Сделката ще бъде поред-

ната стъпка към намере-
нията на Renault-Nissan да 
придобие мажоритарен дял 
в производителя на колите 
„Лада”. Наскоро главният 
изпълнителен директор на 
Renault и шеф на японския 
филиал Nissan Карлос Гон 
каза, че придобиването на 
пълен контрол в „АвтоВАЗ” 
е логична стъпка. Преди две 
години Renault плати 1 млрд. 

USD за 25% от руската ком-
пания.

Nissan ще купи 4% от 
„Ростехнологии”, така че 
мажоритарният собственик 
да запази блокиращия си дял 
плюс 6% от „Тройка диалог” 
през първата половина на 
2011 г., каза Чемезов. След 
това „Тройка диалог” може да 
продаде останалата част от 
акциите си, с което Renault-
Nissan ще придобие контро-
лен дял в „АвтоВАЗ”.

6.6
▶ млрд. eUr се надява да 
набере Allied Irish Bank от 
облигациите, които ще 
емитира до края на годи-
ната

облигационерите на 
Anglo Irish ще вземат 
окончателно решение 
дали да одобрят оферта-
та за замяна на дълг на 
22 декември

▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т   8,385.00     8,355.00  
Калай LME USD/т   25,390.00     25,350.00  
Олово LME USD/т   2,305.00     2,330.00  
Цинк LME USD/т   2,142.50     2,163.00  
Алуминий LME USD/т   2,262.00     2,285.00  
Никел LME USD/т   21,495.00     21,525.00  
Алуминиева сплав LME USD/т   2,230.00     2,200.00  

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1343,6 1344,6
Сребро LME USD/тр.у. 26,57 26,59
Платина LME USD/тр.у. 1647 1657
Паладий LME USD/тр.у. 694 700
Родий LME USD/тр.у. 2,300.00 2,500.00

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Ноември	 Декември
Суров петрол NYMEX USD/б 82,15 -
Брент ICE USD/б 84,9 -
Газьол ICE USD/т 718,25 -
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,03 -
Гориво за отопление NYMEX USD/gal. 2,29 -
Пропан NYMEX USD/gal. 0 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Октомври
Пшеница Soft Red CBT USD/т 237,05
Царевица Yellow CBT USD/т 213,27
Ечемик Feed ASX USD/т 186,58
Памук No.2 NYBOT USD/т 2714,95
Какао  NYBOT USD/т 2,930.00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 4584,44
Соя No.2 ICE USD/т 456,28
Захар White NYSE LIFFE USD/т 702,80

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.11.2010. 

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,38211
Бразилски реал BRL 10 8,43030
Канадски долар CAD 1 1,37155
Швейцарски франк CHF 1 1,46449
Китайски ренминби юан CNY 10 2,12124
Чешка крона CZK 100 7,98200
Датска крона DKK 10 2,62242
Естонска крона EEK 10 1,25000
Британска лира GBP 1 2,21749
Хонконгски долар HKD 10 1,81762
Хърватска куна HRK 10 2,66753
Унгарски форинт HUF 1000 7,09714
Индонезийска рупия IDR 10000 1,57856
Исландска крона ISK 100 3,18016
Японска йена JPY 1000 
Южнокорейски вон KRW 100 1,73713
Литовски литаc LTL 1000 1,24892
Латвийски лат LVL 10 5,66448
Мексиканско песо MXN 1 2,75663
Малайзийски рингит MYR 10 1,13213
Норвежка крона NOK 10 4,52037
Новозеландски долар NZD 10 2,39729
Филипинско песо PHP 10 1,05783
Полска злота PLN 100 3,25164
Нова румънска лея RON 10 4,93984
Руска рубла RUB 10 4,54126
Шведска крона SEK 100 4,58093
Сингапурски долар SGD 10 2,10045
Словашка крона SKK 10 1,07961
Тайландски бат THB 100 4,71443
Нова турска лира TRY 10 9,87244
Щатски долар USD 1 1,41103
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,03140

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

18.11.2010	г.

157,87 157,10 156,33 155,95 154,02 154,02   
11,88 11,82 11,76 11,73 11,59 11,59   
83,98 83,57 83,16 82,75 81,53 81,53   
101,19 100,70 100,20 99,71 98,24 98,24   
779,06 775,28 771,50 767,72 756,37 756,37   
179,50 178,64 177,79 176,93 170,95 170,95   
81,80 81,40 81,01 80,62 78,65 78,65   
160,85 160,07 159,30 158,53 154,66 154,66   
320,91 319,38 317,86 316,33 305,63 305,63   
206,24 205,26 204,28 203,29 196,42 196,42   
245,63 244,46 243,29 242,12 233,93 233,93   
86,55 86,14 85,73 85,32 82,43 82,43   
239,76 238,62 237,47 236,33 228,34 228,34   

до	15.00	ч.	на	18.11.2010	г.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Елана Еврофонд
ДФ Елана Глобален Фонд Акции
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 
ДФ Златен лев Индекс 30  

Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ-Авангард
ДФ ПИБ-Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 07.08.2010 до 16.08.2010
Лимитиран период” от 17.08.2010 до 14.11.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика

Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРО	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,40677 -0,00927

БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,33652 -0,02709

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,40133 -0,00625

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,43737 -0,01408

КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,15426 -0,00619

ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,91225 -0,02280

ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62337 -0,00018

ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,28699 -0,00805

ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 1,84458 -0,00375

ХъРВАТСКА КУНА HRK 10 2,64469 -0,00029

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 7,13156 0,02178

ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,59591 -0,00674

ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,15530 -0,01332

ИСЛАНДСКА КРОНА ISK   0,00000

ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,71429 -0,00557

ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,26452 -0,00322

ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000

ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 0,00000

МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,16271 -0,00246

МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,58469 -0,00517

НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,38516 -0,01110

НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11001 -0,00271

ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,26800 -0,02742

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,97097 0,00378

НОВА РУМъНСКА ЛЕЯ RON 10 4,55056 0,00000

РУСКА РУБЛА RUB 100 4,60596 -0,00783

ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,08189 -0,00827

СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,10225 -0,00449

ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,77731 -0,00947

НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 10 9,88542 -0,01902

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,43033 -0,00283

ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,04441 -0,00652

ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1937,56000 -10,16000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 22.11.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 22.11.2010 г.

ПРЕХВъРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВъРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	19.11.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0332	лв. 1.0178	лв. 1.0281	лв.	 	1,87	% 2,69	%

Сентинел	-	Рапид 1,1864	лв. 1,1864	лв. 3,55	% 4,04	%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	18	ноември	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	19/11/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,219877 € 1,244275 € 1,213778
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,908659 € 0,926832 € 0,904116

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,870378 € 0,887786 € 0,866026

Цените са валидни за поръчки, подадени на 16/11/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	22/11/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,146149  лв. 1,146149  лв. 1,146149 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 22/11/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

Смесен - балансиран 4.6095 4.6325 4.7939  4.6095 4.5173   -10.48% 15.65% -14.99% -23.94% 21.01.2008
фонд в акции 7.1171 7.1527 7.4018  7.1171 6.9748   0.47% 14.40% -2.52% -11.34% 23.01.2008
фонд в акции 10.1655 10.3180 10.5721  0.0000 0.0000   1.05% 0.10% 1.24% 1.42% 23.09.2009
             
фонд в акции 2.0916    2.0916    -16.08% 28.75% -20.96% -57.31% 12.11.2007
Смесен - балансиран 2.4782    2.4782    -16.69% 25.32% -21.07% -50.88% 12.11.2007

Фонд на паричен пазар 11.3995  11.3938  11.3767 11.3881 11.3881 11.3938 6.07% 0.12% 6.94% 6.36% 06.10.2008
Смесен - балансиран 10.7078  10.6545  10.5480 10.6012  0.0000 -0.51% 3.53% -1.54% 3.08% 06.10.2008
фонд в акции 9.7970  9.7483  9.6021 9.6508  0.0000 -5.18% 8.44% -7.07% -1.21% 06.10.2008
             
Смесен - балансиран 13.0419    12.9128    -3.79% 5.72% -5.98% 5.31% 14.12.2005
фонд в акции 7.4869    7.4128    -11.50% 10.46% -16.73% -5.64% 01.03.2006
фонд в акции 4.2181    4.1763    -28.65% 12.78% -29.73% -17.99% 21.06.2006
фонд в акции 7.6294    7.4072    -6.48% 11.99% -5.06% -10.20% 05.02.2008
фонд в акции 11.1665    10.8413    5.65% 12.86% 6.92% 2.94% 05.02.2008
Фонд на паричен пазар 12.1801    12.1801    7.36% 0.17% 8.42% 8.38% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
Смесен - балансиран 82.5399    82.2510  82.5399  -0.47% 1.36% -2.87% -4.37% 20.11.2006
фонд в акции 47.4855    47.2481  47.4855  -8.50% 2.49% -11.69% -13.15% 20.11.2006
фонд в акции 63.8019    63.4829  63.8019  -7.45% 4.96% -7.46% -11.58% 03.10.2007
             
фонд в акции 96.8278    95.3862    -6.39% 3.37% -8.10% -1.04% 04.01.2007
Смесен - балансиран 78.4957    77.3271    -5.93% 2.48% -7.38% -7.28% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.32144    1.31880    5.72% 0.75% 6.53% 5.74% 01.12.2005
Смесен - балансиран 1.07658    1.07014    -0.25% 4.07% -1.59% 1.43% 01.12.2005
фонд в акции 0.73587    0.72494    -5.86% 8.00% -8.74% -6.47% 01.03.2006
Смесен - консервативен 0.74162    0.73718    1.04% 2.54% 1.73% -10.53% 07.03.2008
Смесен - консервативен 1.05418    1.05103    2.76% 0.48% 3.64% 3.34% 07.05.2009

Смесен - балансиран 97.0684    96.1026    -5.99% 6.30% -9.51% -0.70% 07.12.2005
Смесен - балансиран 101.7406    100.7282    -7.75% 5.36% -11.33% 0.26% 06.03.2006
фонд в акции 81.7894    80.5716    -9.71% 8.99% -14.33% -2.44% 20.06.2005
Фонд на паричен пазар 123.7247    123.7247    7.70% 0.45% 8.30% 7.21% 31.10.2007
Смесен - консервативен 93.8618    93.4867    3.97% 2.40% 2.18% -2.28% 01.02.2008
Смесен - консервативен 107.4671  107.3597  107.0376  107.3597  4.83% 0.64% 5.36% 5.25% 01.07.2009
фонд в акции 101.0040  100.0040  0.0000  0.0000  N/A N/A N/A N/A 15.11.2010
            
Смесен - балансиран 4.7433     4.7149     -3.54% 7.68% -5.40%*** 4.70% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.8877  0.8833  0.8811   0.8767     -16.58% 13.21% -20.24%*** -8.41% 01.06.2009
             
Фонд на паричен пазар 10.0200    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
Смесен - балансиран 17.1289     17.0095     -8.55% 6.87% -10.63% 9.18% 28.09.2004
фонд в акции 10.4927    10.3469     -14.02% 8.96% -17.11% 0.85% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1299     1.1132     -12.79% 11.39% -13.49% 0.90% 10.05.2004
фонд в акции 0.7590     0.7478    8.79% 16.55% 8.33% -6.80% 04.10.2006
фонд в акции 1.0428     1.0274    18.93% 10.42% 15.76% 0.91% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 131.1513  130.9553  130.6939    3.76% 3.21% 4.53% 6.06% 04.05.2006
Смесен - балансиран 14.0463  14.0463  13.9072    -6.66% 8.18% -8.58% 1.65% 17.12.2004
фонд в акции 0.7312  0.7241  0.7169    -2.41% 15.22% -6.43% -7.06% 04.05.2006
             
Смесен - балансиран 797.8495    791.8806    2.30% 5.55% 1.48% -8.06% 09.05.2008
фонд в акции 716.1074    710.7500    1.00% 6.87% 0.19% -11.28% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.4752    11.4752    5.57% 1.15% 5.89% 2.90% 30.01.2006
Смесен - балансиран 120.0093    120.0093    -0.01% 5.06% -1.54% 2.13% 30.01.2005
фонд в акции 6.7247    6.7247    -4.53% 9.95% -7.93% -7.93% 30.01.2006
фонд в акции 10.1650    10.1650    0.95% 2.33% 1.25% 0.91% 30.01.2009
           
фонд в акции 7.8919    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв
фонд в акции 0.5216  0.5190  0.5164    -0.91% 7.62% -2.53% -19.65% 19.11.2007
Смесен - балансиран 0.7398  0.7372  0.7346    -0.90% 3.28% -1.23% -9.67% 19.11.2007
Смесен - консервативен 1.0023  1.0008  0.9993    3.93% 1.06% 4.50% 0.03% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
Фонд на паричен пазар 1.2758  1.2739  1.2720   5.33% 0.20% 6.13% 5.31% 16.03.2006
фонд в облигаци 1.2977  1.2938  1.2899   5.88% 0.83% 6.58% 5.66% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.8588  0.8554  0.8520   -1.22% 2.91% -2.52% -3.28% 16.03.2006
фонд в акции 0.6219  0.6188  0.6157   -7.83% 5.20% -10.34% -9.75% 16.03.2006
Смесен - балансиран 0.7146  0.7118  0.7090   -6.37% 4.06% -7.79% -11.55% 11.02.2008
Фонд на паричен пазар            19.01.2010
 1.0406  1.0406  1.0406   N/A N/A N/A N/A 
 0.0000  0.0000  0.0000   N/A N/A N/A N/A 
             
Фонд на паричен пазар 1.1864    1.1864   3.55% 0.12% 4.04% 3.71% 15.11.2005
Смесен - балансиран 1.0332    до 90 дни  над 90 дни   1.87% 3.31% 2.69% 0.44% 12.09.2005
     1.0178  1.0281      
             
Смесен - балансиран 7.6389    7.6389   -7.00% 9.85% -6.82% -5.54% 01.03.2006
фонд в акции 6.5730    6.5730   -6.24% 9.25% -8.41% -8.50% 01.03.2006
фонд в акции 2.9344    2.9344   4.63% 14.52% 4.19% -28.68% 05.04.2007
фонд в акции 10.4653    10.4653   0.35% 1.91% 1.36% 2.38% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7783 0.7745 0.7726 0.7668 0.7668 0.7706  0.7515 5.68% 11.77% 4.64% -5.74% 22.05.2006
фонд в акции 0.4337 0.4316 0.7726 0.4273 0.4273 0.4294  0.4188 3.97% 15.39% -2.35% -21.30% 02.05.2007
  за поръчки до 250 000 евро    за поръчки над 250 000 евро  Цена        
фонд в акции 108.6307                                      107.2962                                                                                      106.4955   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010
             
фонд в облигаци 323.6711    322.7015    3.56% 0.45% 4.19% 7.03% 17.11.2003
 13.5396    13.2728    2.84% 2.56% 2.92% 6.06% 27.12.2005
Смесен - балансиран 12.2742    11.9132    0.02% 5.52% -0.73% 3.85% 27.12.2005
фонд в акции 8.6183    8.3648    -2.01% 11.40% -4.17% -3.23% 07.09.2005
Смесен - балансиран 20.9888    20.9888    3.50% 4.27% 3.46% 1.56% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.5845    6.5516    -2.70% 4.95% -4.97% -11.35% 01.06.2007
Смесен - балансиран 7.9957    7.9557    -1.81% 4.94% -3.02% -6.25% 01.06.2007
фонд в облигаци 11.8053    11.7759    8.57% 2.95% 9.05% 5.23% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1867    1.1629    -3.00% 5.08% -3.58% 4.19% 18.09.2006
Смесен - балансиран 1.0524    1.0419    -0.09% 3.97% 0.83% 2.11% 10.06.2008

N/A 13.5196 12.2561 8.6056
324.3175 N/A 12.2140 8.5760
325.9334 13.4062 N/A 8.5338
325.9334 13.4062 12.1538 N/A

ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска

Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low

ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1,389500 1,389600 1,401100 1,388600

БРИТАНСКА ЛИРА GBP 0,866250 0,866350 0,872250 0,865950

ЯПОНСКА йЕНА JPY 111,980000 112,010000 113,250000 111,840000

ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1,381200 1,381400 1,382800 1,368700

НОРВЕжКА КРОНА NOK 8,153500 8,156000 8,187000 8,126000

ШВЕДСКА КРОНА SEK 9,293100 9,297700 9,316200 9,245200

КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1,409400 1,410000 1,425600 1,408400

АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1,405700 1,406300 1,420000 1,404700

УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 270,450000 270,750000 272,740000 270,260000

ЧЕШКА КРОНА CZK 24,497000 24,532000 24,707000 24,507000

РУСКА РУБЛА RUB 42,788300 42,830500 43,182500 42,750000

ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 3,968000 3,970600 3,984300 3,961500

▶ Валути спрямо евро 

Най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 Данни от 17.00 ч българско време на 19.11.2010 г.
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Цената на 
златото 
отчете 

понижение и по 
време на вчерашната 
сесия в Лондон 
достигна 1352 USD/
тр. у. Причината за 
новия спад е доларът, 
който поскъпна за 
пореден път спрямо 
еврото

По време 
на борсова-
та сесия в 

петък измерителят 
загуби 55 пункта 
от стойността си. 
Основната причина 
за това продължа-
ват да бъдат финан-
совите проблеми на 
Ирландия

индекс на деня

0.95
▶ процента се понижи бри-
танският индекс FTSE 100 и 
достигна 5714 пункта

Стока на деня

0.52
▶ процента загуби 
петролът на борсата в Ню 
Йорк и стигна 81.99 USD/б

Среброто ще продължава да чупи рекорди и през 2011 г.
Цената на среброто ще 
премине 30 USD/тр. 
у. през 2011 г. Това е 
показало изследване на 
инвестиционния посред-
ник GFMS Ltd. върху 
международния пазар 
на сребро през тази и 
следващата година. Като 
основа за тази оценка 
анализаторите посочват 
ръста при търсенето на 
благородния метал от 
страна на индустрията.

От GFMS са изчислили, 
че средната цена на сре-
брото за цялата 2010 г. ще 
достигне 19.94 USD/тр. 
у., което е с 36% повече 
спрямо резултата от 2009 
г. Само за първите десет 
месеца на тази година 
осреднената цена е вече 
18.61 USD/тр. у., но в 
нея не е включен пикът 
на цената, постигнат в 
началото на ноември. За 
2011 г. изчисленията по-
казват, че средната цена 
на среброто ще достигне 
21 USD/тр. у., като такъв 
резултат не е бил дости-
ган от 1980 г.
В доклада на GFMS се 
посочва, че в глобален 

мащаб през 2010 г. ин-
веститорите ще вложат 
рекордните 4 млрд. USD 
в сребро, което е силна 
подкрепа за цената. На 
фона на волатилната ва-
лутна търговия, която ще 
се наблюдава и през 2011 
г., анализаторите очакват 
среброто да продължи 
да бъде най-сигурната 
и нискорискова инвес-
тиция, предпочитана от 

инвеститорите. Това ще 
бъде и главната подкрепа 
за бъдещо нарастване на 
цената на метала. 

Увеличаващото се 
индустриално производ-
ство ще доведе до 10% 
ръст при търсенето на 
сребро в промишлеността 
според изнесения доклад. 
Не по-малък интерес 
се очаква да има и при 
търсенето на сребърни 
монети и бижута. Това 
ще компенсира напълно 
спада при производство-
то на сребърни прибори 
и при използването на 
метала при фотографи-
ята. Междувременно 
добивът на сребро също 
ще се увеличава с по 5% 
през тази и следващата 
година, но това също 
няма да е фактор на фона 
на нарастващото търсене. 
Най-много ще нарас-
не добивът в Мексико, 
Аржентина, Чили и 
Австралия. В глобален 
мащаб производството на 
сребро през тази година 
ще се увеличи с 24 млн. 
унции спрямо резултата 
от 2009 г.

На борсата 
в Лондон 

среброто с 
незабавна доставка 
се търгуваше за 
26.48 USD/тр. у., 
което е понижение с 
1.48%

Георги Георгиев 
georgi.georgiev@pari.bg

Решението на Ирландия да приеме 
помощ стабилизира еврото

На 
последната 

борсова сесия 
доларът се 
котираше за 1.3671 
EUR/USD, което е 
понижение с 0.18% 
на дневна база

▶ инвеститорите приеха с облекчение решението 
на ирландското правителство да приеме финансова 
помощ                  

Еврото стартира измина-
лата седмица с пониже-
ние, достигайки 6-седмич-
но дъно на ниво 1.3447 
EUR/USD. Натискът върху 
единната валута беше 
провокиран от растящи-
те спекулации дали ще 
има финансова помощ за 
закъсалата ирландска ико-
номика. Избягването на 
по-рисковите инвестиции 
на фондовите и стоковите 
пазари заедно с покачва-
щите се напрежения около 
„периферните” евро-
пейски дългови пазари 
бяха основният негативен 
фактор за еврото. 

Президентът на ЕС 
Херман ван Ромпой 
описа текущото състояние 
на периферните дълго-
ви пазари в Европа като 
„криза на оцеляване” не 
само на еврозоната, но и 
на целия Европейски съ-
юз. Това беше причината, 
поради която пазарните 
участници игнорираха 
силния ZEW индекс за 
икономическото доверие 
на Германия, насочвайки 

Цената на 
пшеницата тръгна 
рязко надолу
През изминалата седми-
ца цените на зърното в 
Чикаго тръгнаха рязко на-
долу. В рамките на петте 
работни дни пшеницата 
поевтиня с над 21 USD 
до 237 USD/т. В същата 
посока се движеше и ца-
ревицата, която се смъкна 
с 8 USD до 213 USD/т. На 
противоположния полюс 
беше търговията в Европа. 
Европшеницата, търгувана 
в Будапеща, продължи пъ-
тя си нагоре до 424 лв./т, 
а царевицата се задържа 
на 344 лв./т. Седмицата се 
оказа добра и за слънчо-
гледа, който отново скочи 
до 913 лв./т. Най-сериозно 
увеличение имаше при 
рапицата, която се търгу-
ваше на 782 лв./т. 

У нас на Софийската 
стокова борса предлагане 
имаше на царевица при 
цена от 360 лв./т. При 
маслодайния слънчоглед 
продавачите настояваха за 
890 лв./т, докато купува-
чите останаха на 800 лв./т. 
При хранителните стоки 
разнообразието беше 

голямо и не се забелязват 
промени в цените. 

Цената на бялата рафи-
нирана захар се движеше 
от 1220 до 1330 лв./т с 
ДДС. За сравнение на бор-
сата в Лондон тя поевтиня 
с близо 90 USD и от 797 
слезе на 708 USD/т. Както 
обикновено, най-голям ин-
терес имаше при горивата. 
Бензин А95 се търгуваше 
от 1681 до 1820 лв./хил. л, 
а бензин А98 на 1761 лв./
хил. л. Дизеловото гориво 
в зависимост от вида си 
се движеше в диапазона 
1291-1890 лв./хил. л.

ние на инфлацията.
Към края на седмицата 
еврото успя да възвърне 
първоначалните си загуби, 
след като се заговори, че 
вече се обмисля пакет фи-
нансова помощ за Ирлан-
дия в размер между 80 и 

100 млрд. EUR и евенту-
ален по-малък за ирланд-
ските търговски банки. На 
последната борсова сесия 
доларът се котираше за 
1.3671 EUR/USD, което 
е понижение с 0.18% на 
дневна база.

На послед-
ната бор-
сова сесия 

нефтът поевтиня 
с 0.43 USD заради 
слабото търсене. 
Притесненията 
около дълговата 
криза в Европа 
продължават да 
движат цената 
надолу

Коментар

се към по-сигурния долар. 

От своя страна амери-
канската валута получи 
известен негативизъм от 
по-слабите щатски данни, 
които показаха повишение 
от едва 0.4% в индекса на 
производствените цени за 
октомври и непроменено 
индустриално производ-
ство. Така слабите данни 
се възприеха като сигнал, 
че Федералният резерв мо-
же да продължи със своята 
количествена програма за 
600 млрд. USD, без рискът  
да докара рязко повише-

Красимир Стефанов, 
„Логос”

В рамките на 
петте работни 

дни пшеницата 
поевтиня с над  
21 USD до  
237 USD/т

Таня панайотова, 
Софийска стокова борса

▶ Увеличаващото се търсене от страна на индустрията ще продължава да води 
цената на среброто нагоре         СНимки BloomBErg

Злато
USD/тр.у.
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“ПЛАСТХИМ - Т” АД, гр. Тервел, в качеството си на акционер, 
притежаващ пряко 1 937 442 броя акции, представляващи 51.00% 

от капитала и от гласовете в общото събрание на акционерите 
на „ФОРМОПЛАСТ” АД,  гр. Кърджали, на основание чл. 149, ал. 1 от 

ЗППЦК отправя 

ТЪРГОВО ПРЕДЛОЖЕНИЕ ЗА ЗАКУПУВАНЕ АКЦИИТЕ НА ОСТАНАЛИТЕ АКЦИОНЕРИ НА 
„ФОРМОПЛАСТ” АД, гр. Кърджали  
(регистрирано в КФН на 30.09.2010 г.)

Присвоен номер по ISIN:  BG11FOKAAT18
Вид на акциите:  обикновени, поименни, безналични, свободно прехвърляеми
Предлагана цена на акция:  1.17 лв.
Брой акции, обект на търговото предложение 1 861 463  
1. Данни за предложителя:

Наименование „ПЛАСТХИМ - Т” АД
Седалище гр. Тервел

Адрес на управление гр. Тервел 9450, 
ул. “Хан Аспарух” № 97

Телефон 052/699 663, 052/699 664, 
058/690 655, 058/690 656

Факс 052/699 985, 058/690 300
Електронен адрес office@famtex-t.net
Електронна страница в Интернет www.famtex-t.net
ЕИК/БУЛСТАТ 124000839

Предметът на дейност на предложителя е: Преработка и търговия с полимери и всяка дру-
га дейност, незабранена със закона.

Дружеството е създадено с Решение № 929 от 07.11.1991 г. на Добричкия окръжен съд като 
еднолично търговско дружество с ограничена отговорност с наименование „ПЛАСТХИМ - Т” 
ЕООД. Дружеството поема всички активи и пасиви на държавната фирма „Полихим” – Девня /
Завод за преработка на пластмаси - Тервел/, по баланса й към 31 март 1991г. През 1996 г. с Реше-
ние № 256 от 24.01.96 г. на Добричкия окръжен съд „ПЛАСТХИМ - Т” ЕООД, гр. Тервел, е прекра-
тено и на негово място се регистрира еднолично акционерно дружество „ПЛАСТХИМ - Т” ЕАД. 
Новото дружество поема всички активи, пасиви и други права и задължения на „ПЛАСТХИМ 
- Т” ЕООД, гр. Тервел. На 6 октомври 1997г. с Решение № 2301 Добричкият окръжен съд вписва 
промяна във фирмата на дружеството като заменя обозначението ЕАД с АД.

На 19.07.2007г. с Решение № 1695 Добричкият окръжен съд вписва по фирменото дело на 
„ПЛАСТХИМ - Т” АД преобразуване чрез вливане на „Фамтекс-Т” ООД, с. Аксаково, област Варна 
в „ПЛАСТХИМ - Т” АД, гр. Тервел.

“ПЛАСТХИМ - Т” АД се управлява от Съвет на директорите в състав:
1. Беян Айдън Фаик, с адрес: гр. Варна 9000, ул. „Арх. Филарет” № 9;
2. Айдън Фаик Адем, с адрес: гр. Аксаково 9154, ул. „Добруджа” № 21;
3. Жуниде Бедри Адем, с адрес: гр. Варна 9000, ул. „Арх. Филарет” № 9;
4. Цветан Тодоров Лъжански, с адрес: гр. София 1784, бул. „Цариградско шосе” № 40, бизнес 

център „Европарк” ет. 7.
Дружеството се представлява заедно и поотделно от Айдън Фаик Адем и Беян Айдън 

Фаик.
Вписаният в търговския регистър капитал на “ПЛАСТХИМ -Т” АД е 6 785 180 лв. Капиталът 

на дружеството е разпределен в 6 785 180 броя обикновени, поименни, безналични акции, с но-
минална стойност 1 лев всяка една. Акциите дават право на един глас в общото събрание 
на акционерите, право на дивидент и на ликвидационен дял, съразмерни с номиналната им 
стойност.  

Към датата на регистрация на настоящото търгово предложение лицата, които прите-
жават пряко или чрез свързани лица повече от 5 на сто от гласовете в Общото събрание на 
„ПЛАСТХИМ - Т” АД или могат да го контролират са:

1.   Айдън Фаик Адем, с адрес: гр. Аксаково 9154, ул. „Добруджа” № 21: притежава пряко 
3 379 881 броя акции с право на глас или 49.81% от капитала на „ПЛАСТХИМ - Т” АД и непряко 
чрез свързани лица по смисъла на § 1, т. 12, б. „г” от ЗППЦК /чрез Жуниде Бедри Адем – съпруга/ 
– 14 583 броя акции с право на глас или 0.21% от капитала на „ПЛАСТХИМ - Т” АД.

2. „Синтетика” АД, ЕИК: 201188219, със седалище и адрес на управление: гр. София 1797, бул. 
„Г. М. Димитров” № 16, притежава пряко 3 379 870 броя акции с право на глас или 49.81% от 
капитала на „ПЛАСТХИМ - Т” АД.

3. Ивайло Димитров Стоянов, с бизнес адрес: гр. София 1797, бул. „Г.М.Димитров” № 16, в 
качеството му на акционер, притежаващ 99,998% от капитала на „Синтетика” АД, което 
от своя страна притежава пряко 3 379 870 броя акции с право на глас или 49.81% от капитала 
на „ПЛАСТХИМ - Т” АД. 

Към момента на изготвяне на настоящото търгово предложение не са налице споразуме-
ния за упражняване на правото на глас в Общото събрание на „ПЛАСТХИМ - Т” АД.

2. Данни за упълномощения инвестиционен посредник
По силата на договор за подготовка и провеждане на търгово предложение “ПЛАСТХИМ - Т” 

АД е упълномощил за осъществяване на търговото предложение инвестиционен посредник 
“ЕВРО-ФИНАНС” АД, със седалище и адрес на управление: гр. София 1592, бул. “Христофор Ко-
лумб” № 43, тел.: (02) 980-56-57, факс: (02) 981-14-96, електронен адрес: contact@euro-fin.com, 
web site: www.euro-fin.com.

“ЕВРО-ФИНАНС” АД притежава лиценз за извършване на дейност като инвестиционен по-
средник в съответствие с Решение № 224-ИП/18.12.1996г. на Държавната комисия по ценните 
книжа. В съответствие с Решение № 81-ИП/01.02.2006г. на “ЕВРО-ФИНАНС” АД е издаден нов 
пълен лиценз от КФН под № 03-0004/11.07.2008г. за извършване на дейност като инвестици-
онен посредник в рамките на Европейския съюз, Европейското икономическо пространство 
и в трети държави.

3.  Данни за дружеството - обект на търговото предложение

Наименование “ФОРМОПЛАСТ” АД
Седалище гр. Кърджали
Адрес на управление гр. Кърджали 6600, ПРОМИШЛЕНА ЗОНА ЮГ
Телефон 0361/62 612
Факс 0361/61 133
Електронен адрес info@formoplastbg.com
Електронна страница www.formoplastbg.com
ЕИК/БУЛСТАТ 000220548

Вписаният в търговския регистър капитал на “ФОРМОПЛАСТ” АД е 3 798 905 лв. Капиталът 
на дружеството е разпределен в 3 798 905 броя обикновени, поименни, безналични, свободно 
прехвърляеми акции, с номинална стойност 1 един лев всяка една. Акциите дават право на 
един глас в общото събрание на акционерите, право на дивидент и на ликвидационен дял, 
съразмерни с номиналната им стойност.  

4. Притежавани от предложителя акции с право на глас в дружеството - обект на 
търгово предложение

Към датата на регистриране на настоящото търгово предложение, търговият предло-
жител „ПЛАСТХИМ - Т” АД притежава пряко 1 937 442 броя акции, представляващи 51.00% от 
капитала на “ФОРМОПЛАСТ” АД. Акциите са придобити чрез сделка на Неорганизиран пазар 
/ОТС/ на „БФБ-София” АД, на 16.09.2010г.

Всички притежавани от търговия предложител акции са от един клас – обикновени, по-
именни, безналични, свободно прехвърляеми, с право на един глас в общото събрание на ак-
ционерите на “ФОРМОПЛАСТ” АД, право на дивидент и на ликвидационен дял, съразмерни с 
номиналната стойност на акциите.

 „ПЛАСТХИМ - Т” АД не притежава и е длъжен да поиска да придобие 1 861 463 броя акции от 
капитала на дружеството – обект на търговото предложение, представляващи 49.00% от 
капитала и от гласовете в общото събрание на акционерите на “ФОРМОПЛАСТ” АД. Акциите 
са от един клас – обикновени, поименни, безналични, свободно прехвърляеми, с право на един 
глас в общото събрание на акционерите на “ФОРМОПЛАСТ” АД, право на дивидент и на ликви-
дационен дял, съразмерни с номиналната стойност на акциите, с ISIN код BG11FOKAAT18.

Членовете на Съвета на директорите на „ПЛАСТХИМ - Т” АД не притежават акции от ка-
питала на “ФОРМОПЛАСТ” АД.

„ПЛАСТХИМ - Т” АД не притежава акции от капитала на “ФОРМОПЛАСТ” АД чрез свързани 
лица и/или чрез лица по чл. 149, ал. 2 от ЗППЦК.

5. Предлагана цена и обосновка
Търговият предложител “ПЛАСТХИМ - Т” АД предлага на всички останали акционе-

ри, към които е насочено търговото предложение, цена от 1.17 лв. за всяка една акция 
от капитала на “ФОРМОПЛАСТ” АД.

Оценката на акциите на “ФОРМОПЛАСТ” АД са изготвени в съответствие с Наредба № 
41 от 11.06.2008 г. за изискванията към съдържанието на обосновката на цената на акциите 
на публично дружество, включително към прилагането на оценъчни методи, в случаите на 
преобразуване, договор за съвместно предприятие и търгово предлагане, наричана за кратко 
Наредбата 41. Акциите на “ФОРМОПЛАСТ” АД са търгувани активно по смисъла на чл.5, ал. 1 
от Наредба 41. Крайната справедлива цена е определена е определена като спреднопретегле-
на стойност от цената на затваряне в деня предхождащ датата на обосновката и цената, 
получена по приложените оценъчни методи.

Предлаганата цена за една акция на “ФОРМОПЛАСТ” АД по настоящото търгово 
предложение е 1.17 лева (един лев и седемнадесет стотинки). 

Стойност на една 
акция (лв.)

ЦЕНА, ПРЕДЛОЖЕНА ОТ ТЪРГОВИя ПРЕДЛОЖИТЕЛ 1.17
Справедлива цена съгласно оценъчните методи 0.67 1.26
Пазарна цена към 27.09.2010г. 0.33 1.00
СПРАВЕДЛИВА ЦЕНА 1.17
ЛИКВИДАЦИОННА СТОЙНОСТ 1.10
Използвани оценъчни методи: Тегло
1. Метод на дисконтираните нетни парични потоци 50% 1.02
2. Метод на нетната балансова стойност на активите 50% 1.49

3. Метод на дружествата-аналози не се 
прилага -

Справедлива цена съгласно оценъчните методи 1.26
1. Средно претеглена пазарна цена за последните три месеца 0.84
2. Брой изтъргувани акции за последните три месеца  
на БФБ-София АД 72 673

3. Най-висока цена за последните три месеца  1.08
4. Най-ниска цена за последните три месеца 0.38
5. Най-висока цена заплатена от търговия предложител през 
последните шест месеца преди регистрация на търговото 
предложение

1.17

Комисията за Финансов Надзор не е одобрила, нито е отказала одобрение на спра-
ведливата цена на акциите и не носи отговорност за верността и пълнотата на 
съдържащите се в обосновката данни.

Обосновката е направена към 28.09.2010 г. и е със срок на валидност до изтичане на 
търговото предложение. 

6. Обезщетение за ограничени права на акционерите
Търговият предложител „ПЛАСТХИМ - Т” АД не предвижда изплащане на обезщетение по 

чл. 151а, ал. 4 от ЗППЦК на акционерите на дружеството - обект на търговото предложение 
поради следните причини:

• Уставът на „ФОРМОПЛАСТ” АД не съдържа ограничения върху правото на глас и  прех-
върлянето на акциите с право на глас. В него не се предвиждат изключителни права на ак-
ционерите, свързани с избор или отстраняване на членове на управителния орган на друже-
ството.

• На търговия предложител не са известни споразумения между „ФОРМОПЛАСТ” АД и акци-
онерите или споразумения между самите акционери, които да предвиждат ограничения върху 
правото на глас и прехвърлянето на акциите на „ФОРМОПЛАСТ” АД с право на глас.

7. Срок за приемане на предложението
Срокът за приемане на настоящото търгово предложение е 28 дни от датата на публику-

ването му в два централни ежедневника. Търговият предложител може да удължи срока за 
приемане на търговото предложение в рамките на максимално допустимия срок по чл. 150, ал. 
11 от ЗППЦК - 70 дни от деня на публикуването на търговото предложение, да увеличи предло-
жената цена за акция, както и да извърши и други промени в търговото предложение, по реда, 
предвиден  в чл. 155, ал. 5 от ЗППЦК и чл. 33, ал. 2 и 3 от Наредба № 13.  Промени в търговото 
предложение не могат да бъдат публикувани по-късно от 10 дни преди изтичане на срока за 
приемането му /чл. 33, ал. 4 от Наредба № 13/.

Срокът за приемане на настоящото търгово предложение не може да бъде по-кратък от 28 
дни и по-дълъг от 70 дни от деня на публикуването му, освен в хипотезите на чл. 21, ал. 2 и ал. 
3 от Наредба № 13 при отправено конкурентно търгово предложение.

8. Условията на финансиране на придобиването на акциите
„ПЛАСТХИМ - Т” АД ще финансира придобиването на акциите със собствени средства.
9. Намеренията на предложителя за бъдещата дейност на дружествата
Търговият предложител не възнамерява да извършва преобразуване или прекратяване на 

дружеството – обект на търговото предложение - „ФОРМОПЛАСТ” АД, както и на друже-
ството – търгов предложител - „ПЛАСТХИМ - Т” АД.

Търговият предложител не възнамерява да извършва промени в размера на капитала на 
„ФОРМОПЛАСТ” АД и „ПЛАСТХИМ - Т” АД в срок до една година от сключването на сделката.

През текущата и следващата финансова година търговият предложител възнамерява да 
запази основната дейност на „ФОРМОПЛАСТ” АД и „ПЛАСТХИМ - Т” АД. Усилията на предложи-
теля основно ще са насочени към подобряване на финансовото състояние на дружествата, 
увеличаване на приходите от развиваните от тях дейности и повишаване на рентабилнос-
тта им. 

Търговият предложител възнамерява да извършва промени в състава на Съвета на ди-
ректорите на „ФОРМОПЛАСТ” АД с цел осъществяването на ефективен контрол върху дей-
ността на дружеството. Не се предвиждат съществени промени в броя на заетите лица в 
ФОРМОПЛАСТ” АД и „ПЛАСТХИМ - Т” АД, съответно в условията по трудовите им договори.

Изплащането на дивиденти от „ФОРМОПЛАСТ” АД и „ПЛАСТХИМ - Т” АД ще зависи от фи-
нансовите резултати на дружествата и решението на Общото събрание на акционерите на 
всяко едно от двете дружества по този въпрос.

Търговото предложение няма да окаже въздействие върху служителите на „ФОРМОПЛАСТ” 
АД и „ПЛАСТХИМ - Т” АД. Конкретният брой на лицата, заети в двете дружества ще се опре-
деля в зависимост от обемите и вида на развиваните дейности. Предложителят предвижда 
да се запази досегашното място на дейност на „ФОРМОПЛАСТ” АД, както и това на друже-
ството – търгов предложител „ПЛАСТХИМ - Т” АД.

„ПЛАСТХИМ - Т” АД е един от водещите производители на гъвкави пластмасови опаков-
ки и биаксиално ориентирано полипропиленово фолио /БОПП фолио/ в България и в региона. 
“ПЛАСТХИМ - Т” АД има две производствени мощности – в гр. Аксаково и гр. Тервел. В гр. Тер-
вел „ПЛАСТХИМ - Т” АД произвежда гъвкави торби и контейнери от полипропилен за насипни 
материали, полипропиленов канап, полиетиленово фолио и шприцови изделия. Гъвкавите 
торби и контейнери са подходящи за пакетиране, транспорт, съхранение на различни видове 
обемни насипни материали, гранули, химикали, минерали, метали, цимент, пепел, фураж и 
различни типове хранителни съставки и добавки като захар, брашно, ориз и други. Макси-
малният капацитет на производство в гр. Тервел е около 7 000 тона на година. В рамките 
на следващите години „ПЛАСТХИМ - Т” АД планира да подобри инсталираните мощности и да 
увеличи механизацията с цел значително подобряване на производителността и рентабил-
ността на производството.  

Стратегическите планове по отношение на ФОРМОПЛАСТ АД обхващат минимизиране 
на негативните ефекти, породени от световната финансова криза, възстановяване на 
финансовото състояние на дружеството, оптимизиране на разходните пера, подобряване 
на финансовите показатели, запазване на настоящите пазарни позиции, разработване на 
нови пазари и нарастване на пазарните дялове, както и последващо стабилното развитие 
на дейността. 

10. Ред за приемане на предложението и начина за плащане на цената
Търговото предложение се приема от акционерите с изрично писмено волеизявление и с 

депозиране на удостоверителните документи за притежаваните акции от капитала на 
„ФОРМОПЛАСТ” АД. 

Инвеститорите подават в офис на избран от тях инвестиционен посредник заявление за 
приемане на търговото предложение заедно с писмено нареждане за продажба на притежава-
ните от тях акции от капитала на „ФОРМОПЛАСТ” АД. 

Заявлението съдържа изрично волеизявление по образец, одобрен от КФН. Нареждането за 
продажба на акциите следва да бъде във форма и със съдържание в съответствие с изисквания-
та на нормативната уредба и вътрешните правила на конкретния инвестиционен посредник. 
В случай, че текстът по т. III от Заявлението, с който акционерът заявява, че е запознат и 
приема отправеното от „ПЛАСТХИМ - Т” АД търгово предложение, се съдържа в нареждането 
за продажба на акции, отделно заявление може да не се попълва. 

ЕВРО-ФИНАНС АД ще приема заявления в офисите си в гр. София - бул. „Христофор Колумб” 
№ 43, тел. 02/980 5657 и в гр. Стара Загора - ул. “Хаджи Димитър Асенов” № 87, ет. 3, офис 6, 
тел. 042/600 158, всеки работен от 09.15ч. до 17.00ч.

Всеки инвестиционен посредник, при който е прието търговото предложение, проверява 
самоличността на акционера и следи за спазване на останалите нормативни изисквания на 
ЗППЦК, ЗПФИ и подзаконовите нормативни актове към тях. Инвестиционните посредници, 
уведомяват незабавно „ЕВРО-ФИНАНС” АД по посочените по-долу начини за всяко подадено 
в техен офис заявление за приемане на търговото предложение и броя на акциите по него. 
Всички документи относно приемането на търговото предложение се съхраняват в архива 
на съответния инвестиционен посредник.

До края на работния ден, следващ изтичането на срока за приемане на търговото предло-
жение, съответно на удължения от предложителя срок, инвестиционният посредник, чрез 
който е прието търговото предложение, изпраща на „ЕВРО-ФИНАНС” АД - по факс (02/981 14 
96) или по електронната поща (contact@euro-fin.com), уведомление относно приетите от 
посредника заявления на акционери за приемане на търговото предложение. Уведомлението 
съдържа:

• Общ брой на физическите лица, приели търговото предложение и общия брой акции;
• Общ брой на юридическите лица - клиенти, приели търговото предложение и общия брой 

акции;
• Брой акции, с които инвестиционният посредник е приел търговото предложение за 

собствена сметка;
• Общ брой акции по всички подадени заявления за приемане на търговото предложение.
Приемането на търговото предложение се извършва лично от акционерите - физически 

лица, от законните представители на акционерите – юридически лица или от лице, изрично 
упълномощено с нотариално заверено пълномощно за извършване на свързаните с приема-
нето на предложението действия. При подаване на заявлението за приемане на търговото 
предложение, респективно на нареждането за продажба на акциите, когато изявлението 
за приемане на търговото предложение съставлява част от него, се представят следните 
документи:

За акционерите физически лица – документ за самоличност;
За акционерите юридически лица – удостоверение за актуално състояние от Търговския 

регистър към Агенцията по вписванията /разпечатка на удостоверението за актуално състоя-
ние на юридическото лице от Търговския регистър, заверена от законните му представители/ 
или удостоверение за актуална търговска регистрация от съответния регистърен съд /ако 
юридическото лице не е пререгистрирано в Търговския регистър/; документ за самоличност 
на законните представители и заверено от тях копие от картата за регистрация по БУЛСТАТ 
/ако има такава/;

При приемането на търговото предложение чрез пълномощник се прилагат оригинал 
на изричното нотариално заверено пълномощно, копие от документа за самоличност на 
пълномощника и други относими документи в зависимост от упълномощителя – физическо 
или юридическо лице.

Сделката по приемане на търговото предложение се счита за сключена към момента на 
изтичане на срока на търговото предложение, съответно на удължения от предложителя 
срок съгласно чл. 155, ал. 4 от ЗППЦК или на удължения срок по чл. 21, ал. 2 и 3 от Наредба № 13 
при отправено конкурентно търгово предложение.

След изтичане на срока на търговото предложение инвестиционните посредници уведо-
мяват ЕВРО-ФИНАНС АД за приетите заявления за приемане на търговото предложение. 
Сделките по приемане на търговото предложение се регистрират в регистъра на търговската 
система XETRA на “БФБ-София” АД като сделки, сключени на извънборсов пазар. Сделките се 
регистрират след осигуряване на необходимите парични средства от страна на търговия 
предложител. Правата по акциите - предмет на търговото предложение, преминават върху 
предложителя след регистрацията на прехвърлянето на акциите в Централен Депозитар АД. 
Едновременно с прехвърлянето на акциите Централен Депозитар АД осигурява и прехвърляне 
на дължимите суми по банкови сметки на съответните инвестиционни посредници, приели 
заявления от акционерите.

Цената на придобитите в резултат на търговото предложение акции следва да бъде за-
платена на акционерите не по-късно от 7 работни дни след изтичане на срока на търговото 
предложение. Инвестиционните посредници, включително „ЕВРО-ФИНАНС” АД за приелите 
търговото предложение в негов офис, заплащат дължимите суми на акционерите по указаните 
от тях банкови сметки или в брой. 

Цената на акциите на акционерите, които не са предоставили банкова сметка, се заприхо-
дява по тяхна аналитична сметка при съответния инвестиционен посредник и се изплащат 
на лицето при явяването му в офиса на посредника. В случай, че лицето не потърси дължимата 
сума в посочения по-горе 7-дневен срок, цената на акциите ще продължи да се съхранява по 
негова аналитична сметка при съответния инвестиционен посредник до явяването на лицето 
за изплащане на цената на акциите в брой или съответно до посочване на банкова сметка за 
превеждане на дължимата сума. 

Упълномощеният инвестиционен посредник „ЕВРО-ФИНАНС” АД ще събира комисионни от 
приелите чрез него търговото предложение акционери в размер на 2% от стойността на 
сделката, но не по-малко от 5 лева. 

Когато акционер е приел търговото предложение при друг инвестиционен посредник, 
различен от „ЕВРО-ФИНАНС” АД, комисионната, която ще се дължи от акционера, ще се 
определя от съответния инвестиционен посредник в съответствие с неговата тарифа за 
таксите и комисионните.

„ЕВРО-ФИНАНС” АД, в качеството си на упълномощен инвестиционен посредник по търгово-
то предложение и представляващ купувача на акциите в процеса на регистрация на сделките 
в системата XETRA, няма да удържа други допълнителни комисиони от акционерите, приели 
търговото предложение.

Всеки приел търговото предложение акционер, който е посочил в писменото заявление, че 
желае цената на акциите да му бъде заплатена по банков път, поема за своя сметка и разходите 
по заплащане на банковите такси.

11. Ред за оттегляне на предложението от търговия предложител
След публикуването му търговото предложение не може да бъде оттеглено от страна на 

предложителя. Изключения се допускат само при условията на чл. 155, ал. 1 от ЗППЦК и чл. 38, 
ал. 1 от Наредба № 13, когато предложението не може да бъде осъществено поради обстоя-
телства, намиращи се извън контрола на предложителя, не е изтекъл срокът за приемането 
му и е налице одобрение на Комисията за финансов надзор.

Оттеглянето на предложението се регистрира в КФН. В деня на регистрацията му в КФН 
търговият предложител следва да уведоми за оттеглянето Съвета на директорите на 
„ФОРМОПЛАСТ” АД, своите служители, както и „БФБ - София” АД като регулиран пазар, на 
който са приети за търговия акциите на дружеството – обект на търговото предложение. 

В уведомлението изрично се посочва, че КФН още не е взела отношение по оттеглянето.
КФН се произнася по оттеглянето по реда на чл. 151, ал. 1, чл. 152 и чл. 153 от ЗППЦК.
Търговият предложител публикува съобщение за оттегляне на търговото предложение 

във вестниците „Пари” и „Дневник” в 7-дневен срок от уведомяването му за издаденото от 
КФН одобрение за оттеглянето.

КФН незабавно уведомява регулирания пазар и инвестиционния посредник, в който са депо-
зирани удостоверителните документи за акциите, за издаденото одобрение за оттегляне 
на предложението. В тридневен срок от получаване на уведомлението инвестиционният 
посредник осигурява условия за връщане на удостоверителните документи на приелите на-
стоящото предложение акционери. 

Не по-късно от 10 дни преди изтичане на срока за приемане на конкуретно търгово пред-
ложение, съответно на удължения по чл. 21, ал. 2 или 3 срок, търговото предложение може 
да бъде оттеглено и чрез приемане на конкуретното търгово предложение, като в тази хи-
потеза се прилага редът по чл. 39 от Наредба № 13. Двата централни ежедневника, в които 
търговият предложител ще публикува съобщение за оттеглянето на търговото предложе-
ние в този случай отново са „Пари” и „Дневник”.

При оттегляне на търговото предложение от страна на предложителя, акционерите 
могат да получат обратно удостоверителните си документи в офиса и в рамките на ра-
ботното време на инвестиционния посредник, при който са депозирани удостоверителните 
документи и са подадени заявлението за приемане на търговото предложение и писменото 
нареждане за продажба на притежаваните от тях акции от капитала на „ФОРМОПЛАСТ” АД, 
съответно при който е подадено нареждането, когато изявлението за приемане на търго-
вото предложение съставлява част от него. Връщането на удостоверителните документи 
става срещу представяне на документите за легитимация, за представителна власт и упъл-
номощаване, посочени в т. 10.1. по-горе и не е ограничено със срок.

Инвестиционните посредници могат да бъдат изправени пред невъзможността да се вър-
нат удостоверителните документи в следните случаи:

• Акциите на акционера се водят по лични сметки в ЦД и посредством трансфер се прех-
върлят по подсметки на акционера при инвестиционен посредник. В този случай, акционерът 
е предоставил на инвестиционния посредник депозитарна разписка за притежаваните от 
него акции по лични сметки в ЦД. След прехвърлянето на акциите по подсметки на акцио-
нера при инвестиционния посредник, депозитарната разписка престава да бъде актуална в 
частта й относно сметката, по която се съхраняват финансовите инструменти, поради 
което се задържа в архива на инвестиционния посредник. На акционерите могат да бъдат 
издадени нови депозитарни разписки по тяхно искане и след заплащане на дължимите такси 
и комисионни.  

• Акциите на акционера са се съхранявали по подсметка на избрания инвестиционен по-
средник преди приемането на търговото предложение. В този случай, акционерът не е длъ-
жен да депозира удостоверителни документи. На акционерите могат да бъдат издадени 
допълнително депозитарни разписки по тяхно искане и след заплащане на дължимите такси 
и комисионни.  

12. Ред за оттегляне на приемането от приел предложението акционер
Приемането на предложението може да бъде оттеглено от акционер на “ФОРМОПЛАСТ” 

АД, (или негов пълномощник с изрично нотариално заверено пълномощно) във всеки момент 
преди изтичане на определения 28-дневен срок за приемане на търговото предложение, съот-
ветно на удължения срок съгласно чл. 155, ал. 4 от ЗППЦК или чл. 21, ал. 2 и ал. 3 от Наредба № 
13 /ако има публикувано конкурентно търгово предложение/. 

Оттеглянето се извършва в офиса на инвестиционния посредник, при който акционерът 
е депозирал удостоверителните документи и е приел търговото предложение, чрез съот-
ветното волеизявление и по начин аналогичен на приемането на търговото предложение. 
След представяне от акционера на документите за легитимация, представителна власт и 
упълномощаване, посочени в т. 10.1. по-горе и при подаване на документите за оттегляне на 
търговото предложение, инвестиционният посредник връща на акционера веднага депозира-
ните удостоверителни документи за притежаваните акции от капитала на „ФОРМОПЛАСТ” 
АД, с изключение на посочените в т. 11 случаи.

Инвестиционните посредници уведомяват незабавно „ЕВРО-ФИНАНС” АД за подадено в 
техен офис заявление за оттегляне на търговото предложение и броя на акциите по него. 
Всички документи относно оттеглянето на приемането на търговото предложение се съх-
раняват в архива на съответния инвестиционен посредник.

След изтичане на срока за приемане на предложението, акционерът не може да оттегли 
писменото си волеизявление за приемане на търговото предложение и сделката за покупко-
продажба на акции в резултат на търговото предлагане се счита за сключена.

13. Места за запознаване с годишните отчети на търговия предложител и за получа-
ване на допълнителна информация за предложителя и за неговото предложение

Акционерите на “ФОРМОПЛАСТ” АД могат да се запознаят с финансовите отчети на пред-
ложителя за последните 3 години и да получат допълнителна информация за него на адреса на 
управление на „ПЛАСТХИМ - Т” АД – гр. Тервел, ул. “Хан Аспарух” № 97. Финансовите отчети са 
обявени по надлежен ред в Търговския регистър към Агенцията по вписванията.

Допълнителна информация за търговото предложение може да се получи на посочения адрес 
на управление на „ПЛАСТХИМ - Т” АД и в офисите „ЕВРО-ФИНАНС” АД в гр. София - бул. „Христо-
фор Колумб” № 43 и в гр. Стара Загора - ул. “Хаджи Димитър Асенов” № 87, ет. 3, офис 6.

14. Общата сума на разходите на предложителя по осъществяване на предложението 
извън средствата, необходими за закупуването на акциите

Общите разходи на търговия предложител за осъществяване на търговото предложение, 
извън средствата, необходими за закупуването на акциите, ще възлязат на около 13,000 
(тринадесет хиляди) лева. Основната част от тези разходи включва разходи за публикации в 
ежедневниците, възнаграждение на инвестиционния посредник, възнаграждение на лицензи-
рания оценител, комисионни на БФБ-София АД и други присъщи разходи.

15. Централни ежедневници, в които ще бъде публикувано търговото предложение
Търговият предложител – “ПЛАСТХИМ - Т” АД ще публикува търговото предложение, ста-

новището на управителния орган на дружеството – обект на търгово предложение относно 
придобиването, ако такова бъде дадено, и резултатите от търговото предложение във 
вестниците „Пари” и „Дневник”.

16. Приложимо право
Въпросите, свързани с предложената цена, отправянето и съдържанието на настоящото 

търгово предложение и неговото публикуване, както и всички други въпроси, свързани с и/
или произтичащи от договорите, сключвани между търговия предложител – “ПЛАСТХИМ - Т” 
АД и акционерите при приемане на търговото предложение се уреждат от разпоредбите на 
ЗППЦК, подзаконовите нормативни актове към него и приложимото българско законодател-
ство. Всички спорове, които биха могли да възникнат във връзка с търговото предложение са 
в юрисдикцията на съответния компетентен съд в Република България.

17. Други обстоятелства или документи от съществено значение 
В случай, че търговият предложител придобие в резултат на настоящото търгово пред-

ложение най-малко 95% от акциите с право на глас в общото събрание на “ФОРМОПЛАСТ” АД 
той ще има правото в тримесечен срок от крайния срок на търговото предложение да изкупи 
акциите с право на глас на останалите акционери - с или без тяхното съгласие, по цената, 
предложена в настоящото търгово предложение, по реда и при условията, предвидени в 
чл.157а от ЗППЦК и раздел І “Изкупуване на акции по чл. 157а ЗППЦК” от Глава втора “а” на 
Наредба № 13.

В случай, че търговият предложител придобие в резултат на настоящото търгово пред-
ложение най-малко 95% от акциите с право на глас в общото събрание на “ФОРМОПЛАСТ” АД 
всеки акционер в дружеството-обект на търговото предложение ще има право в тримесечен 
срок от крайния срок на търговото предложение да изиска от търговия предложител, да из-
купи неговите акции с право на глас по цената, предложена в настоящото търгово предложе-
ние, по реда и при условията, предвидени в чл. 157б от ЗППЦК и раздел ІІ “Изкупуване на акции 
по чл. 157б ЗППЦК” от Глава втора “а” на Наредба № 13. Търговият предложител е длъжен да 
изкупи акциите в срок 30 дни от получаване на искането.

КФН не носи отговорност за верността на съдържащите се в търговото предло-
жение данни.

“ЕВРО-ФИНАНС” АД, в качеството си на упълномощен инвестиционен посредник, 
отговаря солидарно с предложителя „ПЛАСТХИМ - Т” АД за вреди, причинени от не-
верни, заблуждаващи или непълни данни в предложението, в съответствие с чл. 150, 
ал. 5 от ЗППЦК и чл. 24, ал. 1, т. 19 от Наредба № 13 от 22 декември 2003 г. за търгово 
предлагане за закупуване и замяна на акции.

Търговият предложител „ПЛАСТХИМ - Т” АД и упълномощеният инвестиционен 
посредник “ЕВРО-ФИНАНС”АД декларират, че настоящото търгово предложение от-
говаря на изискванията на закона.

Търговият предложител „ПЛАСТХИМ - Т” АД декларира, че настоящото търгово 
предложение е представено на Съвета на директорите на “ФОРМОПЛАСТ” АД, на 
служителите на търговия предложител, както и на “Българска фондова борса - Со-
фия” АД.

СТАНОВИЩЕ 

на Съвета на директорите на “Формопласт” АД 
относно търговото предложение на “Пластихм-Т” АД към 

останалите акционери на “Формопласт” АД 

Съветът на директорите на „Формопласт“ АД на основание чл. 151, ал.5 от Закона за 
публичното предлагане на ценни книжа предоставя следното мотивирано становище по 
представеното ни на 30.09.2010 г. от “Пластхим-Т” АД търгово предложение към остана-
лите акционери на „Формопласт“ АД:

Съветът на директорите на „Формопласт“ АД счита, че предложението е за закупу-
ване на акциите при цена 1.17 лв. за акция е справедливо, тъй като за оценка на цената 
са използвани и правилно приложени изискваните от закона оценъчни методи. Към 
момента на оценката акциите на „Формопласт“ АД се търгуват активно на регу-
лиран пазар, което изисква при определяне на тяхната справедлива цена да бъдат 
отчетена и текущата пазарна цена. 

Считаме че, търговото предложение е справедливо към акционерите, до които е адре-
сирано, тъй като се предвижда, и е социално оправдано, акционерите да получат еквива-
лента на притежаваните от тях акции по предложената справедлива цена. 

Предложението е справедливо към акционерите и с оглед развитието на дружество-
то в бъдеще. Предложената цена, отразява всички очаквания на мениджмънта за поло-
жително развитие на бизнеса. „Пластихм-Т” АД е посочил в търговото предложение, че 
възнамерява да запази основната дейност на „Формопласт” АД, като усилията основно 
ще са насочени към подобряване на финансовото състояние на дружеството, увеличаване 
на приходите от развиваните дейности и повишаване на рентабилността им Осъщест-
вяването на предвидената  инвестиционна програма съдържа значителен бизнес риск. С 
отправяне на търговото предложение са дава възможност на акционерите да получат 
безрисково и към настоящия момент еквивалентна равностойност на бъдещите про-
гнозни печалби.

Приемането на търговото предложение няма да има негативни последици върху служи-
телите и трудовата заетост в дружеството, доколкото „Пластихм-Т” АД е декларирал в 
търговото предложение, че не предвижда настъпването на съществени промени в броя на 
заетите лица в дружеството, съответно в условията по трудовите им договори. Пред-
ложителят ще запази досегашното място на дейност на „Формопласт” в гр. Кърджали.

Приемането на търговото предложение от акционерите е в полза на дружеството, 
защото ще концентрира собствеността и съответно, финансовата подкрепа, която 
„Пластихм-Т” АД може да окаже на „Формопласт” АД.

На Съвета на директорите не е известно да е налице споразумение  за съвместно упраж-
няване правото на глас по акции на „Формопласт“ АД.

Членовете на Съвета на директорите на “Формопласт” АД не притежават акции от 
капитала на дружеството, поради което никой от членовете на Съвета на директорите 
не разполага с правна възможност да приеме настоящето търгово предложение. 

Търговото предложение, както и това становище, са представени на служителите на 
„Формопласт” АД. Към настоящия момент в дружеството не е постъпвало становище от 
представители на служителите.



Общо 48% от фамилни-
те компании отчитат ръст 
през последната една годи-
на, около 60% имат планове 
да разширяват бизнеса си 
през следващите 12 месеца 
и около 95% са уверени, 
че ще имат възможност 
да се справят с конкурен-
цията в сектора, в който 
работят. С други думи - 
представителите на семей-
ния бизнес са оптимисти 
за бъдещето. Това показва 
последното проучване на 
консултантската компания 
PricewaterhouseCoopers 
(PwC) сред близо 1600 ме-
ниджъри на семейни фирми 
от малък и среден бизнес в 
35 държави. България не е 
включена в проучването, 
но и тук резултатите са по-
добни, смятат от Сдруже-
нието на фамилния бизнес 
в България (СФББ). Според 
мениджърите семейните 
компании са много по-ус-
тойчиви по време на криза, 
защото гледат на бизнеса 
си като на нещо „свое”, 
опитват се да го развиват с 
по-дългосрочен хоризонт, 
предпочитат да избягват 
рисковете и да играят на 
сигурно. 

В същото време обаче 
проблемът с „отглеждане-
то” на наследниците про-
дължава да е актуален. За 
сегашните мениджъри на 
семейни фирми от изклю-
чителна важност е децата 
и внуците им да имат под-
ходящо образование и да се 
развият като личности, да 
останат верни на бизнеса 
и семейството и да продъл-
жат да разширяват и двете.

Предаването  
на „щафетата”
Не е важно просто да имаш 
наследник. Той трябва да 
има същия или дори по-го-
лям ентусиазъм от предците 
си за развиване на бизнеса. 
В противен случай фирмата 

може да се срине за седми-
ци. Японците са измислили 
и алтернатива - ако кръвни-
ят наследник не е достоен, 
те си осиновяват подходящ 
мениджър, който да поеме 
бизнес „щафетата”.

Оказва се, че около 48% 
от фирмите нямат план за 
приемственост. Данните 
на PwC отпреди три години 
показват същата тенденция. 
В същото време 27% от 
фирмите очакват промяна 
в ръководството на компа-
нията си през следващите 5 
години, но само половината 
смятат, че бизнесът им ще 
остане в рамките на семей-
ството.

В България рискът с при-
емствеността е особено си-
лен, тъй като голяма част от 
наследниците се образоват 
в чужбина. Това прекъсва 
личните и бизнес връзки-

те им със семейството за 
сравнително дълго време. 
Понякога следващото по-
коление дори се изкушава 
да остане в чужбина и да 
поеме по свой път, обясня-
ва президентът на СФББ 
Христо Илиев.   

Нищо лично
Другата сянка над семейния 
бизнес е това, че се налага 
да работиш с роднини и 
приятели, което понякога е 
много по-приятно, но често 

води и до сериозни вътреш-
ни конфликти. Изходът е 
в разработването на въ-
трешни правила, съветват 
експертите. Фирмите обаче 
далеч не са подготвени за 
това. Само 29% имат т. нар. 
фамилна конституция, на 
която да се опрат при кон-
фликти, показват данните 
на PwC.

В българските фирми си-
туацията е още по-сложна, 
тъй като повечето от семей-
ните фирми са малки и често 
назначават на работа не само 
роднини, но и по-близки 
приятели, а вътрешните кон-
фликти се решават по усет. 
Понякога това е причината 
не само за междуличностни, 
но и за финансови пробле-
ми, тъй като работата се 
изоставя целенасочено или 
умишлено.

Дарина Черкезова

Голяма част от фирмите обаче са изправени пред проблема да 
„отгледат” подходящи наследници

Семейните 
компании са 

много по-устойчиви 
по време на криза, 
защото гледат на 
бизнеса си като на 
нещо „свое”
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СемееН 
бизНеС

Що е то семеен 
бизнес?    
Семеен или фамилен бизнес 
е компания, която активно се 
управлява и/или се притежа-
ва от повече от един член на 
една фамилия. Не е задължи-
телно членовете на фамилия-
та да са собственици на 100% 
от компанията. Това, което е 

важно, е да притежават кон-
тролния пакет акции или да 
участват в надзорния съвет, 
т. е. да вземат управленските 
решения. Възможно е компа-
нията дори да е листвана на 
борсата, но пак да е семейна. 
Тогава членовете на фами-
лията трябва да притежават 
минимум 25% от фирмата, за 
да се признава тя за семейна.

Речник

Семейният бизнес е 
настроен оптимистично 

53
▶ процента от фирмите 
очакват бизнесът им да 
остане в семейството

Снимка shutterstock

70
▶ процента  
от фирмите  
в България  
са семейни

Напълно съгласен

Смятате ли, че сте се справили по-успешно 
с кризата, защото компанията ви е семейна?

��%
Съгласен

��%
Неутрален

��%
Несъгласен

�%
Напълно несъгласен

�%
Не знам

�%
Източник: PwC Family Business Survey ����/����



Компаниите държат наследниците им да могат да получат добро об-
разование и в България, за да не се налага да ги изпращат в чужбина

Господин Илиев, какво 
отличава семейния бизнес 
от останалите? 

- В България има нагласа, 
че представители на семеен 
бизнес са само собственици 
на малки компании. Исти-
ната е, че както по света, 
така и у нас има фамилни 
компании от всякакъв вид 
- както много малки, така и 
изключително големи с дей-
ност на няколко континента. 
Смята се, че една фирма е 
семейна, когато собстве-
ността и контролът са в 
ръцете на една фамилия. По 
дефиниция, за да бъде един 
бизнес семеен, най-малко 
50% от компанията трябва 
да са под контрола на фа-
милията, а когато aкциите 
се търгуват на борсата, ми-
нималният дял е 25%. 

От стратегическа гледна 
точка компанията е създа-
дена и се развива с цел да 
се предаде на следващото 
поколение, което да продъл-
жи да я развива, т. е. залагат 
се и се преследват дълго-
срочни цели, а не извличане 
на краткосрочна печалба. 
Това, което е специфично 
за родните семейни фир-
ми, е тяхната възраст - в 
България по-голяма част от 
компаниите са управлявани 
от т. нар. първо поколение, 
т. е. от създателя и неговите 
близки, докато по света има 
много примери за бизнеси, 
които са стартирали преди 
повече от 200 години и в 
момента се управляват от 
шесто-седмо поколение. 

Още в разгара на кри-
зата коментирахте, че 
семейните компании са 
по-устойчиви. Защо?

- Фирмите, членове на 
нашето сдружение, имат 
оборот от над 1 млрд. лв. за 
предходната година. Това са 
около 40 компании с общо 
над 10 хил. служители. Това 
означава по-скоро средни 
и големи, отколкото малки 
компании. Що се отнася до 
кризата - фамилните ком-
пании поемат премерени 
рискове, което означава, че 
са значително по-консер-
вативни при използването 
на външно кредитиране и 
стартирането на проекти 
със съмнителен резултат. 
Прави впечатление, че през 
последните 10 години въ-
преки пика на пазара и след 
това неговия спад фамилни-
те компании са сравнително 
стабилни и въпреки че на 
моменти са изпуснали голе-
ми печалби, в дългосрочен 
план отчитат по-добра въз-
връщаемост.

Успяхте ли вече да очер-
таете профила на фамил-

▶

▶

▶

ния бизнес в България?
- Споразумяхме се с На-

ционалния статистически 
институт (НСИ) в годишни-
те статистически отчети на 
фирмите за 2010 г. да бъде 
включен и въпросът дали 
компанията е семейна. Така 
през следващата година ще 
имаме пълни статистически 
данни не само за броя на 
фамилните фирми, но и за 
това с какво се занимават, 
колко данъци са платили, 
колко работни места са оси-
гурили и т. н. 

Към момента наблюде-
нията ни са, че над 70% от 
компаниите в България са 
фамилни. В Европа броят 
им е малко по-голям, а в 
САЩ и в Близкия изток 
делът е най-значителен. 

Защо липсва приемстве-
ност на бизнеса? Това ли е 
най-големият проблем за 
семейния бизнес?

- Ние тепърва ще се из-
правяме пред проблемите за 
приемствеността. В съсед-
ните на нас Гърция и Турция 
по-голяма част от компани-
ите, които имат значение за 
развитието на икономиката 
на съответната страна, са 
фамилни с дълга история. Те 
са извървели своя път по от-
ношение на предаването на 
бизнеса. В България обаче 
40-те години комунистиче-
ски режим и последвалият 
преход оказаха негативно 
влияние и на практика пове-

▶

Снимка боби тошев
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Факти
Сдружение 
на фамилния 
бизнес

Сдружение на фамилния 
бизнес - българия (FBN 
Bulgaria) е сдружение с 
нестопанска цел, учреде-
но на 17 януари 2007 г. 

месец по-късно то ста-
ва и пълноправен член на 
световната организа-
ция “международна мре-
жа на фамилния бизнес” 
(Family Business Network 
International - FBN 
International) със седали-
ще Лозана, швейцария.

През април същата го-
дина българското сдру-
жение е прието за член и 
на “европейска група от 
семейни предприятия” 
(еuropeian Family Business 
- GEEF) със седалище 
брюксел.

към момента в Сдруже-
нието на фамилния биз-
нес - българия членуват 
40 компании от почти 
всички браншове на ико-
номиката. 

▶

▶

▶

▶

Резултатите 
на фамил-

ните компании 
са много по-до-
бри и по-устой-
чиви, те отчитат 
много по-добра 
възвръщаемост

Визитка
Кой е 
Христо Илиев

Христо илиев е председа-
тел на съвета на директо-
рите и основател на хол-
динга “AG Capital”, който 
обединява 13 компании с над 
850 служители.

в самото начало на бизне-
са му през 1993 г. е агенцията 
за недвижими имоти “ад-
рес”, която и до днес се зани-
мава с посреднически и кон-
султантски услуги на жи-
лищния пазар.

▶

▶

впоследствие се появяват 
и компаниите, специализи-
рани в сферата на недвижи-
мите имоти, като “Фортън 
интернешънъл” (бизнес 
имоти), Alliance Partner на 
Cushman&Wakefield ,”аста 
бридж интернешънъл Про-
пъртис” и “Домика” (които 
работят изцяло с чуждес-
транни клиенти), “Юник ис-
тейтс” (луксозни имоти), 
“адрес академия” (за обуче-
ния в сферата на недвижи-
мите имоти).

в групата се изграждат 
и самостоятелни компа-
нии, които допълват бизне-

▶

▶

са с услуги, свързани с недви-
жимите имоти - “кредит-
Център” (кредитен кон-
султант), “адрес оценки” 
(оценки на имоти), “Фасили-
ти оптимум” (поддръжка и 
управление на имоти).

Христо илиев е учредител 
и изпълнителен директор 
и на фонда “бългериън Ленд 
Дивелъпмънт” (BLD). 

баща е на три деца и за-
пален спортист. Притежа-
ва магистърска степен по 
маркетинг от икономиче-
ския университет във ва-
рна и диплома от Harvard 
Business School.

▶

▶

чето от фирмите се управля-
ват от първо или максимум 
второ поколение. А преда-
ването на бизнеса между 
поколенията действително 
е най-сериозният изпит. Има 
примери как изключител-
но успешни компании са 
фалирали само в рамките 
на седмици или месеци за-
ради лошото управление 
на наследниците. Повечето 
бизнес организации се въл-
нуват от това какво се случ-
ва в икономиката, какви са 
данъците, какво коментира 
правителството, каква е пен-
сионната реформа и т. н. На-
ред с това нас ни вълнуват 
и по-дългосрочните неща 
- как да дадем най-доброто 
възпитание и образование 
на децата си, защото това 
е ключово за развитието на 
бизнеса ни.

Има ли неща, които пря-
ко касаят семейния бизнес 
и смятате, че не са добре 
регламентирани?

- Най-важната тема, която 
се коментира сред пред-
ставителите на семейния 
бизнес, е образованието. 
Според нас всички млади 
хора трябва да получат ка-
чествено образование, за 
да бъдат успешни, без зна-
чение дали ще управляват 
компанията на родителите 
си, или ще бъдат назначе-
ни за мениджъри в друга 
фирма. Възпитанието  е 
проблем на семейството, 
докато подготовката в учи-
лище е въпрос на държав-
на политика. За съжаление 
много от нашите членове 
предпочитат да изпратят 
децата си да учат в чужбина, 
ако имат тази възможност. 
Това създава и голям про-
блем впоследствие, защото 
децата започват да живе-
ят далеч от семейството и 
бизнеса, не се виждат често 
и връзката постепенно се 
прекъсва. Друг въпрос е, 
че условията в чужбина 
им създават усещането за 
по-добър живот и понякога 
те дори избират да останат 
да живеят там, което не е 
нашата цел и желание. 

Вие самият сте пред-
ставител на семейния 

▶

▶

Интервю Христо Илиев, президент на Сдружението на фамилния бизнес в България

бизнес в България. Какъв е 
съветът ви към хората, 
които вече развиват фа-
милна компания или имат 
планове да започнат 
собствен бизнес?

- Трябва да има ясни пра-
вила. Това важи за всеки 
бизнес. Ако правилата ги 
няма, започват да се намес-

ват емоциите, а това може 
да създаде и проблеми въ-
тре в семейството. В почти 
всички големи фамилни 
компании например има 
строги разпоредби за това 
кой от фамилията може да 
работи в компанията, на 
каква длъжност, по какъв 
начин участва в управлен-

ски орган - какво трябва 
да е учил, какви качества 
трябва да притежава и кол-
ко време стаж трябва да 
има в компанията. Това е т. 
нар. семейна конституция, 
която не е лошо да същест-
вува във всяка фамилна 
компания.

Дарина Черкезова

И НСИ започва да 
следи семейния бизнес
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Синът на Киров e започнал  
работа в холдинга като продавач
Фирмата и  
занапред трябва 
да остане семейна, 
смята основателят на 
“Киров холдинг” АД

Синът на похитения пре-
ди време предприемач 
Киро Киров - Иван Киров, 
започва да работи във 
фирмата на баща си още 
като ученик в техникума. 
“Първата му длъжност 
беше продавач в един от 
магазините в София, по-
сле се обучаваше в сер-
виза”, разказва баща му 
Киро Киров, основател на 
“Киров холдинг” АД. 

Когато синът му се връ-
ща от чужбина през 2001 
г., започва да работи ка-
то маркетинг мениджър в 
дружеството. 

“След време и много ра-
бота той стана изпълните-
лен директор”, казва Киро 
Киров. 

Фамилиите в бизнеса
Холдингът е фамилна ком-
пания. “Във фирмата ра-
боти и нашият зет Коста 
Басев, който също извървя 
стъпалата по йерархията, 
за да стигне днес до най-
високото - изпълнителен 
директор на “Киров хол-
динг” АД”, обяснява създа-
телят на дружеството. Той 
допълва: “Коста Басев зае 
сегашния си пост, след като 
ние направихме нов бизнес 
план и двустепенна форма 
на управление в компа-
нията. С него настъпиха 
и някои промени - сега аз 
и синът ми Иван сме чле-
нове на надзорния съвет, 
а Коста е изпълнителен 
директор.”  

Киро Киров смята, че фир-
мата и занапред трябва да 
остане като семейна. “Има 
семейства, които работят 
при нас. Някои се срещат 
тук и създават семейства. 
Родиха се и много деца”, 

с гордост обяснява Киро 
Киров. Той обаче признава 
нещо, което не го радва - че 
със сина си дори и вкъщи 
говори по работа. “За съжа-
ление го правим. Никога не 
успяваме да се отделим за 
малко от задачите и плано-
вете си за фирмата.” Киро 
Киров разказва, че спори със 
сина си Иван заради бизнеса 
“относително често”, но би-
ло правилно да се изслушват 
всички, които заемат ръко-
водни позиции. Той смята, 
че най-големият успех на 
сина му е, че са станали 
официални представители 
на японската марка за стро-
ителна техника KOMATSU. 
През миналата година Иван 
Киров беше отличен с приза 
“Млад мениджър” за 2008 г. 
от фондация “Еврика”. 

Откровено
Дали, ако Киро Киров ня-
маше свой бизнес, щеше 
да посъветва сина си да се 

Радка Галчева: Ако баща ми нямаше бизнес, щях да остана в САЩ
В строителния 
холдинг са наемали 
цели семейства

“Ако баща ми нямаше биз-
нес в България, може би щях 
да остана в САЩ, където за-
върших University of Illinois 
в Chicago. Щях да поработя, 
за да придобия опит”, при-
знава 28-годишната Радка 
Галчева, директор “Инвес-
тиции и проекти” в “Галчев 
холдинг”. Имала е предло-
жения за работа в Щатите, 
а дори е кандидатствала за 
работа там. Една от  пред-
ложените й позиции е била 
в Citigroup в Чикаго. 

У дома
След завръщането си в Бъл-
гария преди няколко години 
Радка Галчева започва рабо-

та в “Градът Медия Груп”, 
където се занимава с връзки 
с клиенти и организация 
на събития. “Паралелно с 
това започнах да навлизам в 
управлението на инвестици-
онните обекти на холдинга 
в Благоевград - клуб-хотел 
“Вароша”, SPA център “Хар-
мония”, спортен комплекс 
“Ловен дом” и по-късно 
“Аква Парк” - Благоевград”, 
разказва Радка Галчева. 

Нейният брат Любомир, 
който е част от ръководния 
екип на “Галчев холдинг”, 
също е започнал да работи 
във фирма извън него - в 
международния отдел на 
друга строителна компания, 
HOCHTIEF Construction AG. 
Сега е изпълнителен дирек-
тор на “Галчев инженеринг 
груп” АД.

След като техният баща и 

основател на “Галчев хол-
динг” Николай Галчев влиза 
в борда на директорите на 
британския инвестиционен 
фонд Bulgarian Property 
Developments Plc. (BPD), 
Радка Галчева става негов 
заместник - зам.-директор на 
борда на фонда. “Това беше 
началото на моята кариера в 
сферата на инвестиционни 
проекти”, казва тя. Само 
няколко години по-късно 
младата дама ръководи про-
екти за над 10 млн. лв. в 
холдинга.

семейната фирма
Началото на “Галчев хол-
динг” е поставено преди 17 
години от Николай Галчев, 
който създава ЕТ “Николай 
Галчев”. Почти веднага след 
това във фирмата започват 
работа съпругата му Мари-

яна, която сега е директор 
“Контрол”, и неговият брат 
Иван Галчев, който сега е 
главен инженер в “Галчев 
инженеринг груп” АД. След 
това към фирмата се присъе-
динява и съпругата на Иван 
- Виолета, която започва 
работа в счетоводния отдел 
и все още се занимава с фи-
нансите на холдинга. Така 
през годините се създават и 
други дружества, като техни-
ят брой вече е над 10.  “Нае-
мали сме цели семейства да 
работят при нас и се надявам 
и в бъдеще да се случва. Ние 
разглеждаме това като начин 
да осигурим приемственост, 
особено между поколенията. 
Няма нещо по-добро от това 
две поколения да работят 
в една компания”, твърди 
Радка Галчева.

Красимира Янева

От фамилия Bonnier до медийна корпорация 
Една от най-
големите частни 
компании  
в света е на  
повече от 200 години

Шведската група Bonnier, 
собственик на в. “Пари”, е 
един от водещите предста-
вители на семейния бизнес 
в Европа. Компанията е 
създадена през 1804 г., като 
днес тя притежава общо 
175 медии в 16 държави. 
Сред тях са не само вестни-
ци, но и списания, сайтове, 
телевизии и радиа. Дей-
ностите на холдинга са в 7 
направления - книги, вест-
ници, бизнес преса, интер-
нет, развлечения, списания 
и сутрешни вестници.

българската  
връзка
Шведската група идва 

върне от САЩ у нас? “През 
2001 г. Иван се завърна в 
България с много прак-
тически познания, които 
беше получил от препода-

вателите си зад граница, 
които бяха действащи биз-
несмени. За съжаление има 
много натрупани негативи 
в България, което ме кара 

да мисля, че сега не бих го 
спрял, ако иска да се реали-
зира в чужбина”, признава 
Киро Киров.  

Красимира Янева

Второто поколение в “Галчев холдинг”, Радка и Лю-
бомир, обсъждат един от проектите на компанията
▶

сега не бих  спрял сина си, ако иска да се реализира в чужбина, признава Киро 
Киров
▶

Историята
200 години 
накратко  

1804 г. - Жерар Боние отва-
ря книжарница в Копенха-
ген и публикува антология с 
крими истории.

1924 г. - внукът на Жерар 
Боние Карл-Ото и други чле-
нове на фамилията придо-
биват мажоритарен дял 
в шведския ежедневник 
Dagens Nyheter. Днес вест-
никът е 100% собственост 
на фамилията и е най-голе-
мият в страната.

1929 г. - фамилията купу-
ва най-голямата компания, 
издаваща списания в Шве-
ция - Ahlen&Akerlund.

1973 г. - Боние купуват 
най-голямата филмова 
компания в Швеция - Svensk 
Filmindustri. Фирмата стои 
зад повечето от филмите 
на Ингмар Бергман.

1990 г. - фамилията започ-

▶

▶

▶

▶

▶

ва да издава вестник 
Aripaev в Естония.

1995 г. - в Швеция започва 
да излиза женското списа-
ние Amelia, което днес се 
чете от 45% от жените 
в страната на възраст 
между 25 и 40 години. 

1997 г. - фамилията става 
съсобственик на най-голе-
мия шведски телевизионен 
канал TV4 .

1991 г. - създадена е компа-
нията за музикална дистри-
буция Bonnier Music.

2002 г. - фамилията започ-
ва да издава и безплатен 
вестник - Stockholm City.

2005 г. - Боние заедно с 
Proventus купуват финланд-
ските телевизионни канали 
MTV3, SUBTV и Radio Nova, 
които след това се обеди-
няват в Nordic Broadcasting.

2006 г. - компанията купу-
ва дял от американската 
World Publications, която 
издава списания за сърфинг, 
плаване, храни и напитки.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

Вестниците  
на Bonnier
Сред най-известните вест-
никарски издания на гру-
пата са Dagens Industri в 
Швеция и Borsen в Дания. 
Dagens Industri е най-голе-
мият вестник на групата 
с тираж от над 110 хил. 
бройки. Вестниците на 
пресгрупата Bonnier се из-
дават не само в България, 
а и в Русия, Литва, Полша, 
Украйна и Словения.  

малко  
цифри
Годишният оборот на гру-
пата Bonnier за 2009 г. е 
30.8 млн. шведски крони 
(около 3.31 млрд. EUR). 
Около 50% от приходите 
на компанията са свър-
зани с инвестициите й в 
Швеция. Близо 30% от фи-
нансовите постъпления на 
групата идват от реклама.

в България през 2005 г., 
когато купува 50% от в. 
“Пари”. 

От тази година компа-
нията вече притежава 

100% от вестника. През 
следващата година вест-
никът ще празнува 20 го-
дини от създаването си, а  
групата - 207.

един от наследниците на фамилия боние - Ханс-Якоб 
боние, сега е член на борда на директорите на медий-
ната група Bonnier

▶
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пари и 
работа

Да не се закриват 
българските 
училища в Прага 
и Будапеща     
Да не се закриват българ-
ските държавни училища 
в Прага, Будапеща и Бра-
тислава. Това поискаха от 
Световния парламент на 

българите по света, който 
се събра през уикенда във 
Варна. Според акад. проф. 
д-р Григор Велев, поче-
тен председател на Асо-
циацията на българите по 
света, това са училища с 
почти осемдесетгодишна 
история, които са поддър-
жали живо българските 
общности в тези страни. 

Членовете на Световния 
парламент на българите 
по света са на мнение, че 
затварянето на тези огни-
ща на българската просве-
та и култура в трите стра-
ни заради икономическа-
та криза не е оправдано. 
Поставен е и въпросът за 
откриването на културно-
информационни центрове 

Апел

Бизнесът дискриминира мла    дите хора
Българските младежи в 
чужбина срещат трудности при 
намиране на работа, защото 
изглеждат сякаш идват от 
държава втора ръка

Господин бонифачо, 
каква точно е идеята ви 
за диалога между поколе-
нията?

- Първо искам да подчер-
тая, че тази инициатива е 
подчинена изцяло на моето 
лично усещане и компе-
тентност по въпроса за про-
блемите на младите хора 
по света. Днес бих казал 
съществува доста широко 
разбиране за значението 
на устойчивото развитие. 
И като поглеждаме напред 
към предизвикателствата, 
ние виждаме, че всички 
те ще засегнат най-вече 
бъдещите поколения. Ако 
вземем например промени-
те в климата, борбата с тях 
ще е отговорност на нашите 
деца. Те ще засегнат здраве-
то, образованието и живота 
им като цяло. Или пък фи-
нансовата криза - тя оставя 
големи дългове, които да 
тежат на плещите на мла-
дите хора. Безработицата е 
икономическа последица, 
която ние завещаваме отно-
во на бъдещите поколения. 
Затова нашата инициатива 
за диалог между поколени-
ята е провокирана от тези 
проблеми. Ние отправя-
ме апел, с който бъдещи-
те поколения трябва да се 
съобразят. Ние не желаем 
те да правят революции и 
протести, да излизат на ули-
цата и да крещят за правата 
си. Трябва да има диалог 
между поколенията, за да 
се разбират помежду си. 
Те трябва да осъзнаят, че 
носят отговорност едни за 
други. Всичко, което иска-
ме, е диалог, партньорство 
и взаимност.

Какво точно ви про-
вокира да насърчавате 
диалога между поколени-
ята?

- Моят опит беше основ-
ният ми двигател. Наблю-
давах как младите хора 
се борят, за да си намерят 
добра работа. Статистика-
та показва, че все повече 
са безработните младежи. 
Открих, че много млади 
хора между 24 и 30 години 

▶

▶

търсят стаж в чужбина в 
международни компании. 
Те се местят непрекъснато 
от една компания в дру-
га, стараейки се да заемат 
по-добра позиция, за да 
печелят повече пари. Те 
се чувстват подтиснати и 
отговорни сами да осигурят 
бъдещето си и това на се-
мействата си. Всичко това 
ме накара да се замисля 
колко много задължения 
оставяме ние на бъдещите 
поколения.

Какви проблеми имат 
младите хора днес?

- Те са вдъхновени да бъ-
дат като нас, защото са зав-
ладени от митологията за 
растежа, от идеята, че све-
тът трябва непрекъснато да 
се развива в икономическо 
отношение. Най-големият 
им проблем сега обаче са 
безработицата и трудно-
стите, които изпитват при 
намирането на работа. А тя 
им е крайно необходима, 
защото имат много сметки 
да плащат. Те още не са се 
отърсили от митологията за 
растежа, защото на тях им 
е насадено, че трябва не-
пременно да станат богати 
и успешни. Насадено им е 
веруюто, че ако не си богат, 
не си стойностен човек. Те 
нямат смелостта да вди-
гнат ръце и да ни попитат 
какъв е този свят, който ни 
завещавате. Най-големият 
проблем на младите е, че 
нямат смелост да защита-
ват това, което желаят от 
живота.  Нека добавя, че 
нашата икономическа сис-
тема е изградена на задъл-
жения. Финансовата криза 
го доказа. Младите хора 
трябва да разберат това, в 
университета трябва да ги 
научат, че това, което нари-
чаме икономически растеж, 
е просто увеличаване на 
дълговете ни.

Запознат ли сте с 
проблемите на младите 
хора в българия?

- Аз мисля, че младите хо-
ра в България имат същите 
проблеми като тези на мла-

▶

▶

дежите в Европа, но може 
би и един допълнителен. По 
мое мнение те са подложе-
ни на дискриминация, коя-
то не е характерна за ита-
лианците или англичаните. 
Когато те потърсят работа 
в чужбина, изглеждат като 
хора, които идват така да го 
кажем - от “държава втора 
ръка”, и те трябва да дока-
жат, че всъщност стоят на 
ниво над средното. В такъв 
аспект аз виждам другия 
проблем на българските 
младежи. Също така искам 
да отбележа, че в България 
все още няма силни наци-
онални компании поради 
исторически причини и 
поради факта, че преходът 
в България започна малко 
по-късно, отколкото в Ита-
лия например. От друга 
страна, вие имате едно пре-
димство. Младежите, които 
са родени в богати страни, 
са мързеливи. Италианците 
например са мързеливи, те 
не работят, за да създават 
нещо наистина стойностно. 
Тук аз виждам много енер-
гични млади хора може би 
защото неотдавна България 
беше бедна страна. Тази 
енергия, която забелязвам 
у младите хора тук, всъщ-
ност ме кара да започна 
инициативата именно от 
България.

Какво бихте препоръча-▶

ли на младите хора - да 
започнат свой бизнес 
или да работят за ня-
кого?

- Препоръчвам им да 

бъдат предприемчиви и 
под предприемчиви ня-
мам предвид да започват 
свой бизнес или да работят 
за някого другиго, а да 

имат смелостта да проме-
нят света към по-добро. 
Предприемчивите хора се 
стремят да създадат поли-
тика, която ще донесе на 

снимка боби тошев

Интервю Матео Бонифачо, oсновател на неправителствената организация What IF

Визитка
Кой е Матео 
Бонифачо  

матео бонифачо е член на 
бюрото на политическите 
съветници към европейска-
та комисия. от 2005 до 2007 
г. е бил политически кон-
султант в Дирекцията по 
образование и култура. той 
е изследовател в областта 
на организационните науки 
към Университета в трен-
то, италия. там преподава 
“Управление на знанието” и 

▶

“наука за организациите”. 
Oсновател е на неправи-
телствената организация 
What IF. 

бонифачо бе на посеще-
ние в българия, за да попу-
ляризира инициативата 
си за насърчаване на диа-
лога между поколенията. 
тя се проведе под егидата 
на неговата организация и 
Junior Achievement. 

той изрично подчертава, 
че неговата инициатива 
не обвързва вижданията 
му с тези на европейската 

▶

▶

комисия. 
българия е първата от 

общо 12 страни, в които 
ще бъдат проведени дис-
кусии  за разработване на 
нови политики и проекти 
за справедливо отношение 
към всички поколения. като 
резултат ще бъдат офор-
мени конкретни препоръки, 
които ще бъдат предста-
вени на европейската коми-
сия с цел те да бъдат утвър-
дени и прилагани на местно 
ниво в страните от евро-
пейската общност.

▶

В България 
все още 

няма силни 
национални 
компании поради 
исторически 
причини и 
поради факта, 
че преходът 
в България 
започна малко 
по-късно, 
отколкото в 
Италия
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Бизнесът дискриминира мла    дите хора
Проектът за порталa 
e-GOS е на стойност 
близо 3.6 млн. EUR и 
включва 22 партньо-
ри от 5 европейски 
страни 
Пилотният портал за елек-
тронни консултации за тър-
сене на възможности за 
работа и обучение в Европа 
e-GOS ще бъде достъпен у 
нас от декември. Той пре-
доставя нови, по-ефектив-
ни услуги на електронното 
управление за гражданите 
от всички социални групи с 
висока степен на трансгра-
нична мобилност. Основна-
та му цел е подобряване на 
заетостта, образователните, 
професионалните, соци-
алните, услугите на елек-
тронното здравеопазване и 
други услуги на електрон-
ното управление. Проектът 
e-GOS стартира пилотно в 5 
европейски страни, като ус-
лугите ще се осъществяват 
през интернет с помощта на 
видеоконференции, елек-
тронна поща, on-line анкети 
за проучване на търсенето 
и препоръките на потреби-
телите.

Страни партньори
В проекта участват 22 парт-
ньори от петте страни, като 
първи се включиха Италия, 
Испания и Румъния - през 
март-април т.г., последвани 
от Исландия през юни. У 
нас той ще стартира най-
късно в средата на декем-
ври. Общият му бюджет 
е 3 599 758 EUR, от които 
участието на българските 
партньори възлиза общо на 
287 007 EUR. Европейската 
комисия чрез програмата 
си “Конкурентоспособност 
и иновации” финансира с 
безвъзмездна помощ 50% 
от стойността, като всеки 
от участниците финансира 
останалите 50% от направе-
ните разходи. От българска 
страна бенефициент и парт-
ньор по грантовото спора-
зумение е Изпълнителна 
агенция “Електронни съоб-
щителни мрежи и информа-
ционни системи” и нейното 
участие е на стойност 88 
620 EUR за тригодишния 
период на изпълнението му. 
Другите 3 партньора от Бъл-
гария са “Полиметис” ООД, 
отговарящо за рекламната 
кампания и популяризира-
нето на проекта в страната, 
“Дата Концепт-България” 
ЕООД като тестови парт-
ньор, който изпитва систе-
мата в българските усло-
вия, дружество “Знание”, 
отговарящо за обученията 

Онлайн консултиране подпомага 
търсенето на работа в Европа

хората по-добър живот. 
Според мен младите хо-
ра трябва да развиват у 
себе си предприемачески 
качества независимо да-
ли кандидатстват някъде 
за работа, или създават 
свой бизнес, защото един 
бизнес е успешен само 
когато се развива. Не си 
заслужава да имаш малък 
бизнес, с който просто да 
преживяваш. Един бизнес 
е успешен и развиващ се, 
когато имаш възможност 
да наемаш други хора. Така 
че според мен няма значе-
ние, важното е да правиш 
нещо по-добро и различно, 
нещо хубаво за всички. 
Това е, което ние наричаме 
предприемчив дух, затова 
и избрах да си партнирам 
с Junior Achievement.

В такъв случай какви 
са днешните компании 
- просто машини за пари 
или мостове между поко-
ленията? 

- Най-простият отговор 
на този въпрос би бил  - и 
двете. Аз обаче бих дал по-
различен отговор. Ползата и 
печалбата са нещо временно 
и се променят, затова бих 
препоръчал ползата на ком-
паниите да се превърне в 
дългосрочна, като стане мост 
между поколенията. Устано-
вяването на диалог между 
поколенията би променило 
изцяло смисъла на ползата 
дори за компаниите.

Как предприятията 
могат да помогнат за 
насърчаване на диалога 
между поколенията?

- Това е дълъг процес, 
затова правя събитието. 
Искам да ги накарам да 
разберат, че те са отговорни 
за това, което се случва в 
бъдещето. Те могат да по-
могнат за диалога между 
поколенията, като станат 
ментори или като направят 
дарение за подпомагане-
то на осъществяването на 
този диалог, за да съберат 
тези два толкова различ-
ни свята - на младите и 
по-възрастните. Те могат 
да подпомогнат за уста-
новяване на трайни връз-
ки и взаимопомощ между 
двата свята. Сигурен съм, 
че всеки от нас има в се-
мейството си по-възрастен 
или по-млад човек и тази 
взаимопомощ ще ни даде 
възможност да разберем 
какво преживява другият. 
По-възрастните могат да 
споделят своя опит с по-
младите, а по-младите да 
предадат от своята енергия 

▶

▶

на по-възрастните.
бизнесът дискриминира 

ли младите хора?
- Да. Дискриминира ги, 

като им предлага неизгод-
ни или в някакъв смисъл 
ощетяващи договори за 
работа. Създава им стреси-
ращи ситуации, защото ги 
вкарва в съвсем различен от 
техния свят. Мисля, че в то-
ва отношение компаниите 
трябва да бъдат много по-
отговорни и да се направят 
промени в законите, които 
да защитават младите хора. 
Не е справедливо, когато 
петима отидат на стаж и 
от тях да бъдат наети само 
трима например.

Как правителствата 
могат да гарантират 
бъдещето на младите 
хора?

- Те могат да направят 
много. Затова ние обикаля-
ме градовете и популяри-
зираме нашата инициатива. 
Те например биха могли да 
създадат независима власт, 
която да защитава права-
та на младите хора или да 
основат министерство, или 
друга правителствена ор-
ганизация, която да се за-
нимава само с проблемите 
на младите хора. Те могат 
да променят правилата на 
играта. Могат да променят 
закона, така че младите хора 
да имат право само да ходят 
на стаж, без да бъдат на-
значавани, за да се избегне 
това напрежение дали даде-
ният човек ще бъде нает на 
работа или не. Има много 
млади хора със семейства 
и малки деца. Те се борят 
за семействата си. Техният 
глас на изборите би трябва-
ло да тежи повече и знаете 
ли защо, защото децата не 
могат да гласуват.

Значи правителствата 
не правят достатъчно 
сега?

- Правителствата сме ние, 
защото ние сме ги избрали. 
Аз не съм привърженик на 
идеята, че те са там, защото 
някой друг ги е поставил. 
Правителствата предста-
вляват обществото. Ако 
имаме застаряващо обще-
ство, тогава правителства-
та ще се грижат повече за 
него. Аз не мисля, че те 
са врагове, просто трябва 
да ги накараме да мислят 
повече за младите. Да, те не 
правят достатъчно сега, но 
аз мисля, че ако не се про-
мени културата на хората, 
и правителствата няма да 
се променят.

Елена петкова

▶

▶

▶

на българските е-практику-
ващи консултанти.

е-консултанти
e-GOS дава възможност на 
всички граждани, включи-
телно попадащите в гру-
пите социално слаби, в не-
равностойно икономическо 
положение, живеещи в ико-
номически неблагоприятни 
за инвестиции райони, или 
инвалиди, да използват на-
личните електронни услуги, 
обясниха от агенцията. Във 
връзка с това по проекта 
са обучени 40 е-практику-
ващи консултанти, като за 
България те са 7. Тяхната 
непосредствена задача е да 
подпомагат гражданите при 
прехода им от традиционни 
към електронни услуги. 

приоритетни 
региони
Проектът предвижда също 
създаване на три киоска в 
селата Мокреш (обл. Лом), 

Долна Студена (обл. Русе) 
и Шипка (обл. Казанлък). 
Критериите за избор на 
местоположението им са 
социално-икономическите 
условия в тези региони, ка-
за Васил Грънчаров, дирек-
тор на дирекция “Информа-
ционни и комуникационни 
системи” в Изпълнителна 
агенция “Електронни съ-
общителни мрежи и ин-
формационни системи”. По 
думите му целта е услугите 
да се предоставят предим-
но за региони, където има 
висока безработица, недос-
татъчно развита информа-
ционна и комуникационна 
инфраструктура, където 
гражданите поради различ-
ни причини не могат да се 
ползват от традиционните 
образователни и професи-
онални услуги за управле-
ние. След консултации с 
координатора на проекта 
и ЕК беше взето решение 
киоските да бъдат лока-

лизирани след известно 
време в градовете Видин, 
Казанлък и Силистра с цел 
привличане на по-голям 
брой потребители с достъп 
до платформата.

първи резултати
Текущите резултати от 
функционирането на порта-
ла в страните, които вече са 
се включили в проекта, се 
очаква да бъдат обобщени в 
края на ноември в Брюксел. 
Окончателните резултати 
ще бъдат анализирани след 
приключването на проек-
та през ноември 2011 г. 
При успешна реализация 
и постигнат положителен 
ефект за гражданите про-
ектът ще има продължение 
и резултатите му ще бъдат 
мултиплицирани и в дру-
ги европейски страни, а 
пилотните системи ще се 
доразвиват и разширяват 
както на централно, така и 
на общинско ниво. 

с читалища от възрож-
денски тип и компютърни 
зали с интернет връзки, 
което да помогне за една 
жива комуникация между 
диаспората. 
От началото на новата 
година ще бъде създаден 
електронен вестник, който 
ще дава ежеседмична 
информация за единство-

то на диаспората, както и 
за участието й в култур-
ния живот на нацията, 
каза пред агенция “Фокус” 
акад. Велев. 
Световният парламент 
на българите по света 
наброява 200 души. На 
третата сесия през уикен-
да е избран и нов пред-
седател на парламента. 

Това е варненският биз-
несмен Любомир Васи-
лев. В рамките на два дни 
свои доклади изнесоха 
представители на парла-
мента от Украйна, Мол-
дова, Косово, Македония, 
Гърция, Румъния и др. 
Представителите на пар-
ламента са взели реше-
ние докладите да бъдат 

основно проучени, да се 
маркират най-важните 
проблеми и ръководства-
та на парламентите да 
запознаят с тях българ-
ските държавни институ-
ции. На правителството 
ще бъде поставен въпро-
сът и за откриването на 
15 колежа в 15 страни по 
света. 

e-GOS стартира пилотно в 5 европейски страни и предоставя електронни ин-
струкции и консултации за кариерно и образователно ориентиране 

снимка боби тошев

▶
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В колата звучи твоята музика, 
мирише на любимия ти аро-
матизатор, климатикът е наг-
ласен на точната температура 
и на всичко отгоре любезен 
шофьор те кара към вкъщи. 
Таксито подозрително при-
лича на твоята кола. Твоята 
кола да е станала такси?! 
Хлъц... Вярно, че чашките 
бяха малко повече, ама... 

Приликите обаче не са 
случайни - това е твоята 
кола, а шофьорът е служител 
на компания, която предлага 
услугата да те закарат вкъ-
щи, след като си попрекалил 
с алкохола. Модерно е, раз-
лично е, удобно е, малко по-
скъпичко, но пък вече има 
редовни клиенти. И ако ня-
кои фирми са доволни, други 
установиха, че да превозваш 
подпийнали шофьори не е 
чак толкова лесен бизнес.

битка за оцеляване
В България услугата вече 
навърши първите си 7 години 
и придоби популярност под 
името Drink&Drive (от англ. 
“пий и карай”). В момента 
фирмите, които предлагат 
шофьор под наем, не са мно-
го - около 15 в София и по 2-3 
в Пловдив, Варна, Бургас и 
Велико Търново. Пазарът все 
още не е развит, но всъщност 
не може и да “поеме” нови 
компании, защото търсенето 
е сравнително слабо. Услу-
гата не е много позната, а и 
потребителите са по-скоро 
склонни да ограничават до-
пълнителните си разходи.

“В София може би самo 

Ти пиеш, те карат
Drink&drive 
по света

“Вие пиете, ние караме” 
- това е философията, 
която се заражда преди 
повече от 10 години в 
Германия. В оригиналния 
вариант двама шофьори 
пристигат на адреса със 
служебен автомобил. 
Първият се качва в колата 
на клиента и го откарва 
до посочения от него 
адрес. Вторият го следва, 
за да може след това да 
се приберат обратно в 
офиса си или да отидат на 
нов адрес.

Във Великобритания 
обаче негласно приетото 
наименование е scooterman. 
Причината е, че шофьорът 

▶

▶

пристига не със служебен 
автомобил и колега, а с ма-
лък скутер, който прибира 
в багажника на колата на 
клиента, за да може след 
това да се прибере обра-
тно пак със скутера. 

В Австралия пък често 
се използва наименовани-
ето scooter angels (“ангели 
на скутери”). 

Подобен е и жаргонът в 
Чехия, където drink&drive 
шофьорите са наричани 
“сините ангели” по анало-
гия със служителите от 
пътната им помощ, на 
които казват “жълтите 
ангели”. 

Всъщност сравнението 
с ангелите идва заради 
това, че шофьорите 
“спасяват” подпийналите 
купонджии. 

▶

▶

▶

Това, което 
“спасява” 

компаниите 
в сложната 
ситуация, са 
редовните 
клиенти 
и добрите 
препоръки от 
“уста на уста” 

СнимкА shutterstock

Накратко
Цени 
и условия

Обикновено 
drink&drive компани-
ите изпращат шо-
фьор до 20 минути.

Цените започват с 
първоначална такса 
от 2 или 3 лв.

на километър се 
плаща по 1.50-1.80 лв.

По принцип за 
по-дълги маршрути 
след извървяване на 
определен киломе-
траж, например 
след 10 км, цената 
на километър се 
намалява.

За по-кратките 
маршрути фирмите 
въвеждат фиксира-
ни такси от около 
10-11 лв.

За престой също е 
определена тарифа 
от около 0.25-0.30 лв.

изчисленията 
показват, че ползва-
нето на drink& drive 
услуга излиза около 
два пъти по-скъпо 
от това да наемеш 
такси.

▶

▶

▶

▶

▶

▶

▶

техни служители да откарат 
клиентите до дома им.  Това, 
което “спасява” компаниите 
в сложната ситуация, са ре-
довните клиенти и добрите 
препоръки от “уста на уста”, 
обясняват от фирмите.

Извън играта
Някои фирми вече дори са се 
отказали. Такъв е примерът с 
компанията Drink&Drive 411. 
Тя не работи от три месеца, 
макар и да има приличен 
уебсайт, който лесно се на-
мира при търсене в интернет. 
От фирмата обясниха, че са 
пробвали бизнеса за месец, 
но клиентите са били твърде 
малко, за да плащат заплати 
на двама шофьори и да по-
криват останалите си разходи 
за бензин и други консумати-
ви. Имали са случаи на пияни 
клиенти, които са отказвали 
да си платят.

За разнообразие
Има и трети вариант на 
предлагане на услугата 
drink&drive - не като основна, 
а като допълнителна. Фирма 
“Вектор 20” е на пазара от 
около 5 години и е специ-
ализирана в предоставянето 
на пътна помощ. Почти от 
началото на съществуването 
си тя предлага и т.нар. drink 
taxi. Начинът им на “извоз-
ване” е доста различен, тъй 
като колата на шофьора се 
натоварва на т.нар. репатрак, 
който се използва и при път-
ната помощ. Клиентът се 
вози в специална кабина и 
всъщност по този начин мо-

же да бъдат транспортирани 
до 6 души. “Предлагаме ус-
лугата, ако има клиенти, но 
търсенето не е голямо”, казва 
Радан Кънев, собственик на 
фирма “Нирад”.  

Като капки водка
И за да е още по-сложна 
пазарната ситуация, болшин-
ството от фирмите имат име-
на, които съдържат фразата 
drink&drive. “Аз създадох па-
зара още през 2003 г. Тогава 
въведох и израза drink&drive, 
като кръстих фирмата си You 
drink, we drive. След това 
всички започнаха да ме ко-
пират. Ситуацията е като с 
разновидностите на имената 
на една от големите такси-
метрови компании в София. 
За клиентите е трудно да ни 
отличават, от което само гу-
бим”, коментира Христослав 
Христов, собственик на You 
drink, we drive. 

Всъщност крилатата фра-
за не е чак толкова уни-
кална, тъй като може да 
се открие и в сайтовете на 
компании от други държа-
ви, които са развили пазара 
на подобни услуги доста 
преди България, казват ос-
таналите фирми. Според 
тях не толкова името, а ка-
чеството е определящо, тъй 
като доволният клиент си 
записва номера на компа-
нията и ползва услугите й 
и в бъдеще.

“Аз дори съм си мислила 
дали да не сменя името на 
фирмата, тъй като не прави 
добро впечатление, ако из-

дадеш фактура на фирма и 
в нея името на компанията 
е свързано с пиене”, комен-
тира Марина Петкова. 

И все пак оптимизъм
Фирмите, които работят 
сравнително добре, се на-
дяват, че в бъдеще бизнесът 
им ще се разраства. В своя 
полза фирмите обясняват, че 
услугата ще се търси, защото 
клиентът печели комфорта 
на собствената си кола. Друг 
довод, който използват в 
собствена защита, е, че ако се 
отиде някъде с кола, а после 
се поръча такси, на следва-

щия ден пак ще трябва да се 
пътува до заведението, за да 
се прибере автомобилът. 
“Може някои фирми да се 
оттеглят, но малкото, които 
имат клиенти, имат и потен-
циал да разширяват позиции-
те си”, казва Добрин Иванов. 
Според него нови играчи ще 
навлизат на пазара трудно, но 
пък утвърдените компании 
определено ще имат пове-
че клиенти в бъдеще. Може 
би защото българинът не 
само обича да пие в добра 
компания, но и да се вози на 
собствения си автомобил.

дарина Черкезова

Понякога drink&drive шофьори се наемат и през деня или пък когато на клиента не му се шофира заради лоши атмосферни условия, или 
просто не може, тъй като книжката му е отнета, или пък има нужда от някой, който да закара колата му на автомивка или ремонт
▶

Услугата да наемеш шофьор след употреба на алкохол все още  
се опитва да си пробие път

4 фирми имат клиенти и 
реално работят, останалите 
едва ли отчитат някаква 
дейност”, казва Добрин 
Иванов, управител на B&G 
Drink&Drive. 
“Услугата се използва главно 
в София и Варна. На остана-
лите места в страната не мо-
же да се каже, че има реално 
търсене”, коментира Марина 
Петкова, собственик на ком-
панията Drink&Drive. 

“В Пловдив има още ед-
на фирма освен нашата, 
но услугата там се ползва 
предимно от софиянци”, 
обяснява Юлиян Георгиев, 
управител на “Вектор 20”. 

Някои от компаниите каз-
ват, че имат по един до 3-4 
клиенти на месец, други 
- по 10, 20, че и повече на 
вечер. При всеки е различ-
но, но битката за клиенти 
е ожесточена. В редиците 
на конкурентите вече се 
включват и самите заведе-
ния, които често предлагат 
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